
К В И - д і �  « Д е л ь т а » 
штамы �ар �ынды тара-
луы на байланысты  Ден-
саулы� са�тау министр-
лігі жаса�ан эпидемио-
логиялы� болжам�а сен-
сек, егер індет б"дан әрі 
ас�ына бе ре тін болса, 
о�ан жа�адан шал ды�-
�ан дар саны шілде-�ыр-
к$йек айларында 400 
мы� �а жетпек. Ал опти-
мистік сценарий бойын-
ша 330 мы� адам шал-
ды�уы м$мкін.
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«БІР ШИКІЛІК БАР»
Наурыз айының ортасына 

таман Энергетика министрлігі 
Шымкент пен Павлодардағы 
мұнай �ңдеу зауыты ж�ндеу мақ-
сатында жұмысын уақытша тоқ-
тататынын хабарлаған. Бірақ осы 
кезде аяқасты Атыраудағы мұнай 
�ңдеу зауытынан ақау шығып, 
жаңағы екі нысанның құрылысы 
кейінге шегерілген еді. Дегенмен 
үш кешен де биыл ж�нделеді. Осы 
тұста бір қызық жайтты айта кет-
сек. Негізі аталған мұнай �ңдеу 
зауыт тары осыдан 3 жыл бұрын 
ғана, 2018 жылы жаңартылған. 
Құрылысқа бақандай 2 триллион 
теңгеден астам қаржы жұмсалған. 
Осыған қарамастан зауыттар қай-
та жабылып, жұмысын тұралатып 
жүр. Бұл жағдай Мемлекет басшы-
сы Қасым-Жомарт Тоқаевтың да 
назарынан тыс қалмады. Жуырда 
Президент елдегі мұнай �ңдейтін 
зауыттар мол қаржыға жаңар тылса 
да, неліктен жиі жабылып қала бе-

ретінін түсініксіз жайтқа ба лады. 
Осыны айтқан Қасым-Жомарт 
Кемелұлы мұнда бір шикіліктің 
барын айтқан еді. Сон дықтан 
Үкіметке осы мәселеге назар 
аударуды тапсырды. Мұнай 
�ңдейтін зауыттардың жұмысы 
тұралаған соң елде жанармай ба-

ғасы да қымбаттаған. Жыл басы-
нан бері шамамен 13 пайызға �с-
кен екен. Демек, мұнай �ңдеу 
зауыт тарын жиі ж�ндету күрделі 
схемалардан құралған ақша жым-
қырудың жолы болуы мүмкін.

(Жалғасы 6-бетте)
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МҰНАЙ ЗАУЫТТАРЫН ЖӨНДЕУ 
ақша жымқырудың жолы ма?

Со��ы жылдары еліміздегі 3 ірі м"най )�деу зауыты жиі ж)ндеуден )тетін болды. Биыл да 
б"л әдеттен жа�ылмады�. Жа�а�ы кешендерді� бәріне де осы жылды� ішінде �айта ж)ндеу 
ж$ргізілмек. Ж"мыс уа�ытша то�та�аннан со� бензин тапшы боп, ба�а �ымбаттайтыны айтпаса 
да белгілі. Оны кейбір айма�тар бастан )ткеріп те $лгерді. Ал м"най )�деу зауыттарын 
ж)ндеуге мол �аржы шы�ындалады. Я�ни, зауыт жиі ж)нделсе, а�ша да молыра� б)лінбек. 
Біра� б"л а�шаны� орнымен ж"мсалатынына к$мән бар. 

«COVID күш алып кете ме?» 
деген қауіп бар

Жамау-жамау 
жолдар...

Балқаш көлі тартылып барады

ХАЛЫҚ ҚАҺАРМАНДАРЫ

Экологтер осылай деп 
дабыл �а�ып жатыр. Жа �ын-
да кли мат ты� )з ге руі ні� 
гидро логиялы� сал да рын 
зерттейтін NASA және Sircle 
of Blue маман дары 2021 
жылы $ш мил лионнан ас там 
адам Бал �ашта�ы суды� 
таяз әсерін сезіне тінін ес-
керт ті. Сарап шы лар «Бал�аш 
к)лі Аралды� кебін кие ме?» 
деп �ауіп тенеді.

7а8арманды� – 
�аза� �анына сі�ген 
�асиет. Есте жо� ескі 
за маннан бері баба-
ла рымыз ерж$рек, 
�айсарлы�ымен та-
ныл  �ан. Оларды� 
к)з сіз, с)зсіз ерлігі 
кейін гі "рпа��а $лгі-
)не ге, а�и�атпен ас-
тас �ан а�ыз. Тәуел-
сіз дік та�ы тудыр�ан 
«Халы� 7а 8арман-
дары» ата�ы  да аз 
емес. Ендеше бейбіт 
к$нні� батырлары 
кімдер?

Жол сапасы туралы сын б$гін айтылып 
ж$рген жо�. Алпысыншы жылдардан со� 
ж)ндеу к)рмеген жолдардан б)лек, жыл 
сайын жасалатын асфальттал�ан к)ше лер ді� 
ай сайын тесіліп жататыны к)рер к)зге с$йел. 
Біра� «бая�ы жартас – бір жар тас». Тас жол�а 
жауапты министрлік пен әкімдіктегілерді� 
есебіне с$йенсек, елдегі жолдарды� сапасы 
жо�ары. Ал к)лік тізгіндеген т"р�ын дарды� 
айтары бас�а. Неге?

Жуырда Парламент Мәжілісі нің депутаты Шәміл 
Осин жол сапа сының нашарлығына қатысты 
депутаттық сауал жолдап, жыл сайын мемлекеттік 
бюджеттен автожолдарды ж�ндеуге және салуға 
қомақты қаржы б�лінгені мен республикалық 
жолдардың тозығы жеткенін айтты. Б�лінген 
қаржының қайда кететінін қайдам, айтуынша, 
аймақтардағы жол дарды пайдалануға қаржылан-
дырудың жеткіліксіздігі мен жергілікті деңгейдегі 
мердігердің кепіл дігі екі есе қысқа. Үшіншіден, ірі 
республикалық және шағын жергілікті нысандардағы 
мерді герлік ұйымдарды жабдықтау дең гейі де сын 
к�термейді.

Елбасы көңіл айтты
Нұрсұлтан Назарбаев �бсаттар Дербісәлінің қайтыс болуына байланысты марқұмның отбасы мен 

туған-туыстарына к$ңіл айту жеделхатын жолдады.

Елбасы к�рнекті ғалым, қоғам қайраткері <бсаттар Дербісәлінің �мірден �туіне байланысты орны 
толмас ауыр қайғыға ортақтасып, к�ңіл айтты.

Қазақстанның Тұңғыш Президенті <бсаттар қажы Бағысбайұлы саналы ғұмырын ғылым жолына, 
діни ағарту саласына арнаған парасаты биік, пайымы жоғары, ақжарқын азамат болғанын атап �тті. 
Жеделхатта к�рнекті дінтанушының Қазақстан Мұсылмандары діни басқармасының басшысы қыз-
метін атқарған кезде мүфтият жұмысын жаңа деңгейге к�теруге, елімізде дінаралық татулық пен ұл-
таралық келісімнің нығаюына зор үлес қосқаны айтылған.

Нұрсұлтан Назарбаев  <бсаттар Дербісәлінің ғибратты ғұмыры мен жарқын бейнесі жұртшылық 
жадында әрдайым сақталатынына сенім білдірді.

Президент көңіл айту жеделхатын жолдады
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев �бсаттар қажы Дербісәлінің отбасы мен жақын туыстарына к$ңіл 

айтты. Бұл туралы Президенттің баспас$з хатшысы Берік Уәли Facebook-тегі парақшасында жазды. 

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев аса к�рнекті шығыстанушы және дінтанушы ғалым, 
филология ғылымдарының докторы, профессор, ҰҒА академигі, дипломат <бсаттар қажы Бағысбай-
ұлы Дербісәлінің дүниеден �туіне байланысты к�ңіл айту жеделхатын жолдады.

– <бсаттар Бағысбайұлы еліміз үшін еселі еңбек етті. <л-Фараби атындағы Қазақ ұлттық универ-
ситетінен басталған ұстаздық жолы жемісті болды. Арабтану ғылымының негізін салушылардың бірі 
ретінде ғылымға терең бойлап, монографиялар мен құнды еңбектер жазды. Сонымен қатар еліміздің 
сыртқы саясаты саласында қызмет етіп, Қазақстан мен Сауд Арабиясы Корольдігі арасындағы ынты-
мақтастық байланыстың �ркен жаюына атсалысты.

Қазақстан Мұсылмандары діни басқармасының т�рағасы, Бас мүфти болған тұсында ислам дінінің 
құндылықтарын дәріптеуге, сондай-ақ конфессияаралық және ұлтаралық келісімнің нығая түсуіне 
қомақты үлесін қосты.

Bнегелі ғұмыр кешіп, соңына мол ғылыми мұра қалдырған <бсаттар қажы Бағысбайұлының 
жарқын бейнесі ұмытылмайды. Халқымыз к�рнекті ғалымның есімін әрдайым ардақ тұтады, – деп 
жазылған Президенттің жеделхатында.

БАЛЫҚ ТА КЕТТІ АЗАЙЫП…
Мамандардың айтуынша, 

осыдан 35 мың жыл бұрын пайда 
болған Балқаш к�лінде қазіргі 
уақытта балықтың 26 түрі бар. 
Олардың барлығы – жерсін ді ріл-
ген балықтар. Ресми деректер 
бойынша, 1930-1940 жылдары 
жылына 5 000 тоннадан астам, ал 
1961 жылға дейін жылына орта 
есеппен 2 300 тонна Балқаш ала-
бұғасы ауланған. Ол кәсіптік мәні 

бар балықтардың ішінде 2-орында 
тұрған. Кейіннен Балқаш к�ліне 
жерсіндірілген жыртқыш к�к сер-
ке мен ақмарқа балықтар жібе рі-
луі нің салдарынан Балқаш ала бұ-
ғасының саны азайып, 1966 жылы 
бар болғаны 10 тоннадай ғана 
Балқаш алабұғасы ауланған. Ал 
1971 жылдан кейін Балқаш ала-
бұғасы мүлде ауға түспеген. 
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Адамды еркінен тыс �"л-
ды��а жегу, жез)кшелікке 
салу, «тірі тауар» ретінде 
және б)лек а�засын сату е� 
да мы�ан елдерді� )зінде әлі 
к$нге дейін жойылмай ке-
леді. >кінішке �арай, 7аза�-
стан да адамды мал �"рлы 
к)рмейтін тірі тауар дәлізіне 
айналып отыр. «7"л иелену-
шілерге» �"�ы� �ор�ау орган-
дары )кілдеріні� )зі «крыша» 
болып ж$р екен. Б"л – әлем 
назарында�ы ай�а�. 

К7ШІ-ҚОНЫМЫЗДА 
КІЛТИПАН БАР

Бүгінде заңсыз бизнес арқылы 
табыс табу жағынан адам саудасы 
қару-жарақ және есірткі сатудан 
кейінгі үшінші орында тұр. Оның 
�зі әлем бойынша шамамен 40 
миллионнан астам адамды құрбан 
ететін трансұлттық қылмыстық 
ұйымдарды байытады екен. 
Ақшаны жылыстатуға қарсы күрес 
бойынша қаржылық шараларды 
әзірлейтін халықаралық FATF 
тобының мәліметінше, жыл сайын 
адам сатудан 150 миллиард доллар 
пайда түседі-міс. Ал бейресми де-
рекке сүйенсек, жылда 2,5 мил-
лион адамның «тірі тауар» бола-
тыны болжанған. БҰҰ мамандары 
жаһандық адам саудасы негізінен 
Балқан түбегінде, ТМД елдерінде, 
Оңтүстік Америка құрлығында, 
Орталық Еуропада, Африкада 

және Шығыс Азияда �ршіп 
тұрғанын анықтаған. Соның 
ішінде соңғы 10 жылда Қазақ-
станда 1,5 мың адам құлдыққа 
түскен десек, халықаралық Walk 
Free ұйымы қазір елімізде жалпы 
75 мың адамның құлдық қамытын 
киіп жүргенін алға тартып отыр.

«Адам саудасына қатысты 
заңсыз әрекеттердің бәрі ұйым-
дасқан қылмыстық топтарға ба-
рып тіреледі. Қылмыстық топтар 
адамдарды сексуалдық мақсатта 
немесе күштеп жұмысқа салу үшін 
пайдаланады. К�ші-қон ж�ніндегі 

халықаралық ұйымның мәліметіне 
сүйенсек, заңсыз мигрант әкелу 
жүйесінде әлем бойынша 5-7 мил-
лиард АҚШ доллары айналымда 
жүр», – дейді БҰҰ Есірткі және 
қылмыс ж�ніндегі басқармасының 
�ңірлік үйлестірушісі Данилио 
Камписи. Сол себепті бұл халық-
аралық ұйым Орталық Азия елде-
ріне адам саудасы мен заңсыз 
миграциядан түсетін к�леңкедегі 
ақшаның жолын кесу бойынша 
к�мек к�рсетпек.

(Жалғасы 6-бетте)

ЗАМАНАУИ ҚҰЛДЫҚ: 
адам саудасы азаймады



Бас мүфтидің айтуынша, 
Құрбан айт намазын оқу кезінде 
қатаң санитарлық талап сақталуы 
керек.

Биыл Арапа күні 19 шілдеге 
сәйкес келеді. 20 шілде – Құрбан 
айттың бірінші күні.

«Ал «қызыл аймақтарда» 
Құрбан айт намазын оқу жергілікті 
бас санитар дәрігердің қаулысына 
сәйкес жүзеге асырылады. Осы 
орайда Құрбан айт намазын #ткізу 
бойынша ҚМДБ-ның #кіл 
имамдары жергілікті бас санитар 
дәрігерлермен бірлесіп, арнайы 
брифинг #ткізеді. Жамағаттан 
қауіпсіздік шараларын қатаң 
сақтауды, айт намазы біткен соң 
мешіттен ертерек қайтуды 
#тінеміз», – деді Бас мүфти 
Наурызбай қажы Тағанұлы.

Құрбан айт намазы 
10 минут оқылады
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26 жаста�ы �аза�станды� 
�сел Айтпаеваны зорлады 
деп айыптал�ан Бесик Тордуа 
ауруханада �айтыс болды. 

Грузиялық телеарналардың 
хабарлауынша,  Тордуаның 
адвокаты Лаша Шукакидзе бұл 

ақпаратты растап, бір апта бұрын 
пенитенциарлық мекемеден 
ауруханаға жатқызылғанын айт-
қан.

Адвокат онымен кездескісі 
келгенде, оған дәрігерлер Тордуа-
ның ес-түссіз күйде жатқанын 
мәлімдеген.

«Тордуамен кездесуге келге-
нім де дәрігерлер оның ес-түссіз 
жатқанын, басынан қан аққанын 
айтты» деген адвокаты Лаша 
Шукакидзе.

Айыпталушы #лімінің нақты 
себебі әлі белгісіз.

Айта кетейік, 26 жастағы 
қазақ стандық 8сел Айтпаева 
Грузиядағы бір үйдің ауласынан 
#лі табылды. Ол терезеден секір-
ген деген болжам айтылды. 8сел 
Айтпаева ол жаққа к#лік сатумен 
айналысатын автосалонға жұ-
мыс қа барған. Қайтыс болар 
ал дын да құрбысына аудио-
хабарлама жіберіп үлгерген. 
Аудиода белгісіз ер адамның оған 
қоқан-лоқы к#рсетіп жатқаны 
естіледі. 

Кейін күдікті ретінде грузия-
лық азамат Бесик Тордуа ұс-
талды. 

Әсел Айтпаеваны зорлады 
деген күдікті өлі табылды

КВИ-ді! «Дельта» штамы �ар-
�ынды таралуына байланысты  Ден-
саулы� са�тау министрлігі жаса�ан 
эпидемиологиялы� болжам�а сен-
сек, егер індет б)дан әрі ас�ына 
бе ре тін болса, о�ан жа!адан шал-
ды��андар саны шілде-�ырк+йек 
айларында 400 мы!�а жетпек. Ал 
оптимистік сценарий бойынша  330 
мы! адам шалды�уы м+мкін.

Дәулет АСАУ

2021 жылғы 1 шілдедегі есеп бойынша, 
елімізде үнді штамын анықтау үшін 414 
сынаманың ПТР скринингі #ткізілген. 
Үнді штамы соның 48,3%-да барлық об-
лыс тар мен Нұр-Сұлтан, Алматы, Шым-
кент қалаларында табылған. Мутацияның 
болуын және оның «Дельта» штамына 
жа та тынын түпкілікті растау үлгілердің 
ДНҚ толық геномдық реттілігі аяқтал-
ғаннан кейін анықталады. Дүниежүзілік 
денсаулық сақтау ұйымының 1 шілдеде 
таратқан ақпарында «Дельта» SARS-CoV-2 
штамы әлемнің 96 елінде кездескен.

Денсаулық сақтау министрі Алексей 
Цойдың айтуынша, елімізде қазір 47 828 
адам коронавирус инфекциясынан ем-
делуде. Сондай-ақ коронавирус инфек-
циясына қарсы вакцинаны 7,2 млн адам 
алған, оның ішінде бірінші  компонент –    
4 705 675 адам, II компонентпен 2 597 505 
вакцина салдырған. Бұл халықтың 
47 %-ын құрайды. Тәулік сайын республика 

бо йынша орта есеппен 80-100 мың адам 
егіледі. Егу пункттерінде вакцина жет-
кілікті.  

«Вирустар барлық тіршілік иелері 
сияқты #мір бойы мутацияға ұшырайды. 
Вирустың мутациясы бірнеше апта немесе 
айлар ішінде к#птеген вирус пен сезімтал 
адамдарға байланысты тез жүреді. Кейбір 
мутациялар вирусты тұрақсыз және осал 
етеді, ал кейбір мутациялар вирустың жұқ-
палығын арттырады. Мутацияның алдын 
алып, вирустың таралуын тоқтату үшін 
қолдан келгеннің бәрін жасауымыз керек. 

Вирустың таралуын т#мендетудің тиімді 
шарасы – вакцинация» деп атап #тті 
денсаулық сақтау магистрі, ДСМ «Сани-
тариялық-эпидемиологиялық сараптама 
және мониторинг ғылыми-практикалық 
ор талығы» ҚДСҰО филиалы директоры 
орын басарының міндетін атқарушы 
Манар Смағұл. 

Профилактикалық медицина ака-
демия сының президенті Алмаз Шарман-
ның айтуынша, вирус вакцина алмаған бір 
адамнан екіншісіне берілгенде мутацияға 
ұшырауы кәдік. Егер адамдар вакцина 

алмаса, мутациялық процесс еш кедергісіз 
жалғаса беруі ықтимал. 

ВАКЦИНАЦИЯҒА ЕЛ НЕГЕ 
СЕНБЕЙДІ?

Қазіргі жағдай қалай? Коронавирус 
індеті таралу қаупінің ушығуына бай ла-
нысты еліміздің бірқатар қалалары «қызыл 
аймаққа» енген. Олардың қатарында Нұр-
Сұлтан, Алматы, Шымкент қалаларымен 
бірге, Ақмола, Ақт#бе, Атырау, Батыс 
Қазақ стан, Қостанай, Қарағанды, Маң-
ғыстау және Павлодар облыстары бар. 

Дегенмен індет жағдайы қаншалықты 
ушығып бара жатса да, COVID-19-ға қарсы 
вакцинаға елдің сенімі біркелкі емес, 
к#пшілігінің к#ңілінде күдік басым. 
Осыған орай Оралда, Маңғыстау #ңірінде 
міндетті вакцинацияға қарсы наразы-
лықтар болып #тті. Мұндай қарсылықты 
к#ңіл күй басқа да #ңірлерде жиі байқалады.

Наразылық тудырушылардың басты 
уәжі – вакцина клиникалық сынақ 
мерзімінен #ткен жоқ, оның кері әсері 
болуы мүмкін деген уәждер жиі айтылып 
жүр.  Бірақ бір шындықты ескерген ж#н, 
кез келген вакцина экстремаль жағдайда 
жасалады, ал енді оның клиникалық сынақ 
мерзімінен #туін күтіп жүретін болсақ, 
вирус мутацияланып, ел ішін кесел әбден 
жайлап кетуі мүмкін.

 Ел ішінде вакцинацияға қатысты түрлі 
қорқынышты әңгімелер айтылып жүр-
генімен, Алмаз Шарман COVID-19 вак-
цинасының әсерінен адамның #ліп кету 
оқиғасы болмағын айтады.  

– Мәселен, Нұр-Сұлтан қаласында 
індеттен қайтыс болған пациенттердің 
ешқайсысы коронавирусқа қарсы вакцина 
алмаған. Сондай-ақ егілуден кейін 
жағдайы күрт нашарлап кеткен адамдар да 
болған жоқ,– дейді ол.  

Оның айтуынша, коронавирусты 
емдемесе ол #здігінен ешқайда жоғалып 
кетпейді, оны жеңудің жалғыз жолы – 
вакцинация. 

Мына жайтты да ескерген ж#н. Адамзат 
тарихында барлық індеттер тек вакцина 
арқылы тоқтатылған. Сол арқылы тұтас 
ауылдар мен қалаларды жалмаған оба, 
шешек сияқты кеселдер жойылды. 
Сондай-ақ осыдан екі жыл бұрын вакцина 
жасалмай тұрғанда індеттің нағыз ушығып 
кеткен кезі  мен қазіргі  жағдайды 
салыстыруға келмейтінін, басқа болмаса 
да дәрігер мамандар жақсы біледі. Сол 
уақыттар КВИ-дің кеселінен #зіміз де 
талай таныс-туыстан айырылып қалдық 
емес пе? Былтыр COVID-19-ға негізінен 
кәрі адамдар ұшыраса, енді індеттің 
сипаты #згерген, ол жас талғамай жұғатын 
болды. 

Түйін:
Ашық дерекк�здердің соңғы мәліметіне 

сүйенсек, әлемді дүрліктірген атың �шкір 
вирусқа жер бетінде 189 294 541 адам 
шалдығып, оның 172 866 027-ы жазылып 
шыққан, 4 076 732-ы қайтыс болған. «Қара 
тізімнің» басында АҚШ тұр, Ресей – бірінші 
бестікте, Қытай алғашқы ондықтың 
қатарында жоқ, Қазақстан осы тізімнің 
44-сатысында орналасқан. 

«COVID күш алып кете ме?» деген қауіп бар

Ж)�палы ауруларды эпи-
демиологиялы� �ада�алау 
бас�армасыны! басшысы 
коронавирус ж)�тырып, жан-
са� тау б5ліміне т+скен 7а-
за� стан азаматы туралы 
айт ты. Нау�ас жа�дайы на-
шар ла�анда вакцинация пас-
портын сатып ал�анын мо-
йын да�ан.

 
«Азаматтардың жансақтау б#-

лі міне түскен жағдай к#п емес. 
Бү гін осы жағдай туралы айта кете-
йін.  Ер адам денсаулығы нашар-
лағанда вакцина салдырмағанын, 
заң бұзып, вакцинация паспортын 
сатып алғанын мойындады», – деді 
Ж ұ қ п а л ы  ау р у л а р д ы  э п и -
демиологиялық қадағалау басқар-
масының басшысы Роза Қожапова.

Оның айтуынша, вакцина 
салдырғаннан кейін ауырған адам 
коронавирусты жеңіл #ткізеді.

«Біз ауру жұқтырғандар са-
нына мониторинг жасап оты-

рамыз. 8зір ге вакцинаның бірін-
ші до засын салдырған 1 325 адам, 
екінші дозасын салдырған 964 
адам ко ронавирусты қайта жұқ-
тырды», – деді Роза Қо жапова.

«Өтірік» екпе алған жігіт 
жансақтау бөліміне түстіКиік мүйізінің 1 000-нан астам 

данасы тәркіленді
«Жедел-іздестіру іс-шараларын 

жүргізу  барысында Конкин 
к#шесінде  С. есімді жүргізушінің 
басқаруымен «МАЗ» маркалы 
авток#лігін тоқтатып, тінту кезінде 
киік мүйізінің 1 178 данасы табыл-
ды. 1979 жылы туған С. есімді аза-
мат Ресейге құрылыс материал-
дарын алуға кетіп бара жатқан 
жерінен ұсталды», – деді БҚО ПД 
бастығы, полиция гене рал-майоры 
Махсудхан Аблазимов.

Аталған факті бойынша Қыл-
мыс тық кодекстің 339-бабы (сирек 
кездесетін және құрып кету қаупі 
т#нген, сондай-ақ пайдалануға 
тыйым салынған жануарларды, 
олардың б#ліктері мен дериват-
тарын заңсыз пайдалану) бойынша 
қылмыстық іс қозғалды.

20 шілде к+ні са�ат 7.00-де коронавирус таралуы бойынша 
«сары», «жасыл айма�тарда» 10 минутты� 7)рбан айт намазы 
о�ылады. Б)л туралы 7аза�стан М)сылмандары діни 
бас�армасыны! т5ра�асы, Бас м+фти Наурызбай �ажы 
Та�ан)лы айтты.

Ресейдің тікелей инвестиция-
л а р  қ о р ы  Қ а з а қ с т а н н ы ң 
Денсаулық сақтау министрлігі 
коронавирусқа қарсы ресейлік бір 
компонентті  Sputnik  Light 
вакцинасын тіркегені туралы 
хабарлады. 

Sputnik Light вакцинасының 
тиімділігі 28 күнде 79,4% болған.

Қор жетекшісі Кирилл Дми-
три ев: «Қазақстанда коронавирус-
тың алдын алу үшін Sputnik V 
вакцинасы қолданылып жатыр. 
Бір компонентті Sputnik Light 
вакцинасы халықты вакциналау 
уақытын қысқарту және ұжымдық 
иммунитеттің қалыптасуына 
септігін тигізеді», – деді.

Н.БАҚЫТ

Sputnik Light тіркеуден өтті

Ресейді! коронавирус�а �арсы Sputnik Light вакцина сын 
7аза�станны! Денсау лы� са�тау министрлігі тір кеуден 
5ткізді. 

Азаматты� авиация коми-
те тіні! мәліметінше, 11 �ала-
дан Т+ркістан �аласына тіке-
лей әуе рейстерін ашу жос-
парда бар. 

«Қазақстанда ішкі туризмді 
да мы ту, сондай-ақ ұшу география-
сын кеңейту және Түркістан қала-
сы әуежайының к#ліктік қолжетім-
ділігін қамтамасыз ету мақсатында 
Ақтау, Атырау, Ақт#бе, Орал, Қос-
та най, Қарағанды, К#кшетау, Пет-
ропавл, Павлодар, Семей, Талды-
қорған қалаларына субсидия-
ланатын әуе бағыттарға конкурс 
#т кізілді. Конкурс қорытындысы 
бойынша тұрақты рейстерді SCAT 
және Qazaq Air әуекомпаниялары 
CRJ2, «B-737», Q400 ұшақтарымен 

қатынайды» делінген комитет 
хабарламасында. 

Алғашқы рейс 15 шілдеде ұшу 

жоспарда бар. Билет бағасы – 16-
25 мың теңге. 

Н.БАҚЫТ

Түркістаннан 
11 қалаға әуе рейсі ашылады 

Батыс 7аза�стан облысында киік м+йізіні! 1 000-нан 
астам данасы тәркіленді. Б)л туралы Б7О Полиция 
департаментіні! баспас5з �ызметі хабарлады. 



3
www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiaikyngazeti@gmail.com

W
W

W
.A

IK
Y

N
.K

Z



БАҒДАРAI  YNQ Q №104 (3961) 
16 ШІЛДЕ 2021 ЖҰМА

«Nur Otan» партиясы Т�ра-
�асыны� Бірінші орынбасары 
Бауыржан Байбек Facebook-тегі 
пара�шасында ауыл әкім де-
ріні� тікелей сайлауына би леу-
ші партиядан �атысатын 
кандидаттарды� даярлы�ы 
туралы айтып, «�згерістер жо-
лы: әр азамат�а лайы�ты 
�мір!» сайлауалды ба�дар ла-
масын ж#зеге асыруды� ара-
лы� нәтижелері туралы б�лісті. 

Оның айтуынша, кеше барлық 
аймақта «Nur Otan»-нан 587 кан-
ди дат тіркелген. Үміткерлердің 
35%-дан астамы – жаңа тұлғалар, 
оның ішінде білім беру саласының 
�кілдері, кәсіпкерлер, фермерлер 
және т.б. бар. Олардың к�пшілігі 
– таяуда �ткен партияішілік прай-
мериздің қатысушылары, бас тау-
ыш партия ұйымдарының т�раға-
лары. Кандидаттардың орташа 
жасы – 46 жас. $йелдер – 11%, 35 
жасқа дейінгі жастар – 14%. 

– &здеріңізге мәлім, ел Прези-
денті Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
бастамасы бойынша 25 шілдеде 
тұңғыш рет аудандық маңызы бар 
қалалардың, ауылдар мен кенттер-
дің және ауылдық округтердің 
әкімдерін тікелей сайлау �теді. 
Мемлекет басшысы атап �ткендей, 
«алдағы сайлау саяси жүйеміздің 
кемеліне келгенінің белгісі ғана 
емес, сонымен бірге қоғамымыз-
дың демократиялық даму жолына 
нық қадам басқанын білдіреді». 
«Nur Otan»-ның міндеті – тек сай-
лауда жеңіске жету ғана емес, 
ауылдардың дамуына жүйелі жағ-
дай жасау, азаматтардың нақты 
мәселелерін шешу. Партия �з кан-
дидаттарын ұсына отырып, бірінші 
буын әкімдердің ел Прези денті 
ұсынған «Халық үніне құлақ аса-
тын мемлекет» тұжырым дамасы 
аясында халықпен �зара әрекеттес-
тігінің жаңа мәдениетін қалыптас-
тыра отырып, заманауи тәсілдерді 
ендіруде, – деді Бауыржан Байбек. 

Партия Т�рағасының Бірінші 
орынбасары келтірген мәлімет-

терге сүйенсек, бұл үшін партия �з 
кандидаттарын жаңа жағдайда, 
адам дармен тікелей «қоян-қол-
тық» жұмыс істеуге бағыттай оты-
рып, тиімді кері байланыс орнатуға 
оқытып жатыр. Жергілікті жерлер-
дегі барлық кандидат пен штаб 
мү шелері Саяси менеджмент мек-
тебінің базасында семинардан 
�тіп, қажетті ұйымдық, әдістемелік 
және басқа да қолдаумен қамтама-
сыз етілген. Олардың әрқайсы сын-
 да аумақтың мүмкіндігін ес кере 
отырып, партия қолдауымен қам-
тамасыз етілген нақты сай лауал ды 
бағдарламасы тұжырым далған. 

– «Nur Otan» мақсаты айқын, 
нақты істер партиясы ретінде күн-
делікті жұмысында саяси жаңа-
шылдық, жүйелілік және сабақ-
тастық секілді қағидаттарды бас-
шылыққа алады. Елбасы, партия 
Лидері Нұрсұлтан Назарбаев «Nur 
Otan» қызметінің негізі етіп алған 
нақ осы тәсілдер партиямыздың 
сайлауларда жеңіске жетуін, оның 
ұзақмерзімді саяси к�шбасшылы-
ғын қамтамасыз етіп келеді. Осы-
лайша, «Nur Otan» бұл сайлауға 
барынша дайындықпен келіп 
отыр. Қоғамдық саясат институты-
ның әлеуметтік зерттеуіне, партия-
ның қоғамдық қабылдау б�лме-
лерінің деректерін талдауға және 
жергілікті жерлердегі қоғамдық-
саяси ахуал мониторингіне сәйкес 
біз сайлау округтерінің 80%-дан 

астамында жеңіске қол жеткізуді 
мақсат етіп отырмыз, – деп атап 
�тті. 

Сондай-ақ Бауыржан Байбек 
жазбасында «Nur Otan» парламент-
тік сайлаулардан кейін бірден сай-
лауалды уәделерін іске асыруға 
бел сенді түрде кіріскеніне ерекше 
тоқталды. Сайлаудан кейінгі мін-
деттерге орай бүкіл қажетті пар-
тия лық инфрақұрылым жаңаша 
қайта құрылымданғаны айтылды. 
Жауапты депутаттар мен басшылар 
бекітілген 217 жол картасы іске 
асы    рылып жатыр. Сайлауалды уә-
де  лерді мониторингтеу және жер-
гі лікті жерлерде �зекті мәселе лерді 
ашып айту үшін 12 мыңнан астам 
бел сенді азаматтың қатысуы мен 
1,7 мыңнан астам қоғамдық кеңес-
тің �ңірлік желісі құрылды. 

«&згерістер жолы: әр азаматқа 
лайықты �мір!» сайлауалды бағдар-
ламасы қазір республикалық дең-
гейде 7%-ға, �ңірлік деңгейде 
5%-ға орындалды. Қоғамдық 
кеңес тер мемлекеттік органдар 
үшін 250-ден астам нақты ұсыным-
дар тұжырымдады, оның ішінде 
бизнеске кедергілерді жою, мемле-
кеттік сатып алу жүйесін жетілдіру, 
әлеуметтік маңызды азық-түлік 
тауарларының бағасын ұстап тұру 
бойынша шаралар қабылдау және 
басқалары бар. &ңірлік деңгейде 
3,3 мыңнан астам �зекті әлеуметтік 
мәселе қаралды. К�теріліп отырған 

мәселелердің барлығы партиялық 
бақылауға алынады. 

Тек жыл басынан бері партия-
ның қоғамдық қабылдау б�лмеле-
рінде депутаттар, «Nur Otan» пар-
тиясының мүшелері – мемлекеттік 
органдардың басшылары 14 мың-
нан астам қабылдау �ткізіп, 74 мың 
қазақстандықты қабылдады. &ті-
ніштердің 96%-ы бойынша оң 
ше шімге қол жеткізілді, консуль-
татив тік, құқықтық және басқа да 
к�мек к�рсетілді. Қалған 4%-ы 
орындалып жатыр. 

Мәжілістегі «Nur Otan» фрак-
ция сының бастамасымен сай-
лауал ды міндеттемелерді іске 
асыру ж�ніндегі Жол картасына 
сәйкес 12 заңнамалық және құқық-
тық акті, оның ішінде 9 заң қабыл-
данды.  Олардың қатарында 
Экологиялық кодекс, инклюзивтік 
білім беру, әлеуметтік кәсіпкерлікті 
дамыту, азаматтардың құқықтарын 
қорғауды күшейту және басқалары 
бойынша �згерістер бар. 

Жастар алдындағы сайлауалды 
уәделерді орындау жайы ерекше 
бақылауда. Мәселен, 2025 жылға 
дейінгі «Жастар – Отанға!» бағдар-
ламасын іске асыру бойынша 217 
жол картасы аясында 35 жасқа 
дейінгі 4,5 миллионнан астам жас 
қазақстандықты қамти отырып, 
3,5 мың индикаторға қол жеткізу 
к�зделген. Негізгі мәселелер қата-
рын да білім беру сапасын к�теру, 
жұмысқа орналастыру, қолжетімді 
баспана, азаматтық белсенділікті 
кеңейту, тұлғалық даму және бос 
уақыт мәселелері бар. 

Елбасының «Сенім. Диалог. 
Болашаққа нық қадам» атты 
партияны жүйелі қайта жаңғырту 
бағдарламасы аясында аймақтық 
�кілді партия органдарының бас-
шылығы 40%-ға жаңарды. Партия 
Орталық аппаратының құрылымы 
штат саны 10%-ға қысқартыла 
отырып, оңтайландырылды. Жаңа 
стандарттар мен қоғам сұранысы 
ескеріле отырып, сыбайлас жем-
қор лыққа қарсы күрес одан әрі 
күшей тілді. Жарғы мен Этика 

кодексіне сәйкес партия қатарын 
«тазарту» жалғасып жатыр. 

Қоғамдық бақылауды күшейту, 
жергілікті жерде енжарлықты 
жеңу, депутаттардың ашықтығын 
қам тамасыз ету үшін биылдан 
бастап алғаш рет барлық деңгейдегі 
мәслихаттардағы «Nur Otan» фрак-
циялары мүшелерінің жария рей-
тингі енгізілді. 1 қыркүйектен 
бас  тап азаматтар үшін ашық қол-
жетімді арнайы интернет-плат-
форманы іске қосу жоспарланып 
отыр. Онда халық қалаулыларының 
қызметі мен бастамалары туралы 
ақпараттар, оларға тікелей жүгіну 
мүмкіндігі қамтылған. 

– Тәуелсіздік аясындағы 30 
жыл ішінде еліміз әртүрлі қиын-

дықтар мен сынақтарды бастан 
кешірді. $йтсе де, біз оларды әр-
дайым еңсеріп, бірлігіміз артып, 
қуатты бола түстік. Қазіргідей 
сын-қатерлер жағдайында «Nur 
Otan»-ның оларды еңсеру бойын-
ша нақты бағдарламалары мен 
құралдары, партияластары мен 
қоғам белсенділері, саяси ерік-
жігері мен шешімтал іс-қимылы 
бар. Қазақстандықтардың қол-
дауымен «Nur Otan» партиясы ары 
қарай да ел басшылығы межелеген 
б а р л ы қ  ж о с п а р д ы ң  і с к е 
асырылуын қамтамасыз етуді 
жалғастыра береді, – деп түйіндеді 
Бауыржан Байбек.

Ерке ЕРҚОҢЫР

«Nur Otan»-да ауыл әкімдерінің 
сайлауы туралы айтылды

Солт#стік %аза�стан об-
лысына ж&мыс сапары ба-
рысында %аза�стан Пар-
ламенті Мәжілісіні� депу-
тат тары Ерлік Тайжанов пен 
Дмитрий Колода Петропавл 
�аласында жа�адан салы-
нып жат�ан электр техни-
калы� жабды�тарын �ндіру 
зауытына барып, кәсіпорын 
басшылы�ымен алда�ы жос-
  парлар мен т#йінді мәсе -
лелерді тал�ылады. 

Петропавлдағы бұрынғы 
шағын литражды қозғалтқыштар 
зауытының қаңырап бос қалған 
ғимараттары бірнеше жылдан 
бері қаланың к�ркін бұзып тұр-
ған болатын. Бүгінде бұл ны-
санда жұмыс қыз-қыз қайнаған. 
Ғимаратты қалпына келтіру 
жұ мыстары �ндіріспен қатар 
жүр гізіліп жатыр. Мемлекет 
қол дауының және инвестор 
қар жысының арқасында цехтар 
�з жұмысын қайта бастады. 
Қазір құрылыс жұмыстары аяқ-
талуға таяу. Күннен-күнге айна-
лы мын арттырып келе жатқан 
кәсіпорын келесі жылдың ба-
сында толық қуатында жұмыс 
істейтін болады деп болжанып 
отыр. 

Тың жоба «Nur Otan» пар-
тия сының сайлауалды бағдар-
ла масында к�рсетілген. Транс-
форматорлар мен басқа да элек-
тр техникасын �ндіруге 12 млрд 
теңгеге жуық инвестиция ба-

ғытталды. Соның ішінде 8 мил-
лиард теңгені қазақстандық 
Alageum Electric компаниясы 
құйды. Ал мемлекет инвести-
циясы – 4 млрд теңге шамасын-
да. Б�лінген қаржының басым 
б�лігі игеріліп үлгерді: жаңа 
жаб дықтар алынып, �ндірістік 
үй-жайлар ж�нделді. 

Биыл жыл соңына қарай бұл 
зауыт 3 мыңға дейін трансфор-
матор шығарады деп жоспар-
ланып отыр. Алдағы уақытта 
кә сіпорын жыл сайын 12 млрд 
теңге сомасына 13 мыңға дейін 
электр жабдығын �ндіруге қау-
қарлы. &німнің 95 пайызы 
Еуразиялық экономикалық 
одаққа мүше елдерге экспорт-
талмақ. Трансформаторлардың 
алғашқы партиясы биыл тамыз 
айында �з тұтынушысына жол 
тартпақ. 

Қазір жаңа нысанда 140 адам 
жұмыс істеп жүр. Ал жыл соңы-
на дейін мұнда 310 жұмыс орны 
ашылады деп күтіліп отыр. 
Зауыт директоры Мақсат Үсен-
баев тың айтуынша, құрылыс 
жұмыстары жүргізіліп жатқан 
кезде коронавирус инфекция-
сының шарықтау шегіне жет-
кені �з салқынын тигізіп, маман 
тапшылығы қолбайлау болып-
ты. Зауыт толық қуатымен жұ-
мыс қа кіріскен кезде де дәл осы 
мәселе қиындық туғызуы мүм-
кін. Кадр тапшылығы �ндіріске 
кері әсерін тигізбеуі үшін қазір 
жұмыспен қамту орталығымен 

бірлескен жұмыс жүргізіліп 
жатыр. 

«Жыл соңына дейін жұмыс-
шы ларымызға жаңа техноло-
гияларды меңгертіп, оларды 
үй рету шараларын пысықтай-
мыз. Компьютерлік сауаттылы-
ғы жоғары мамандар бізде сұра-
нысқа ие. Жоғары оқу орын-
дары мен меморандумдар жасап 
жатырмыз. Түлектер біздің кә-
сіпорында тәжірибеден �тіп, 
оқуын қатар алып жүре алады. 
Оқуын тамамдаған соң олар 
мін  детті түрде жұмысқа орна ла-
сатынына кепілдік береміз», – 
деді зауыт директоры.

Мәжіліс депутаттары Ерлік 
Тайжанов пен Дмитрий Колода 
кәсіпорын басшылығының бұл 
бастамасына қолдау білдірді. 
Олардың пікірінше, бұл мәсе-
лені кадрларды қайта даярлау 
жолымен шешуге болады.

«Кәсіпорынның басты ар-
тық шылығы – �ндіріс 70 па-
йызға автоматтандырылған. 
Мамандар тапшы, бірақ бұл 
ше шілетін мәселе деп ойлай-
мын. Мемлекеттік-жекеменшік 
әріптестік аясында біліктілікті 
арттыру және қайта даярлау 
курстары ұйымдастырылады. 
Мұнда негізінен техникалық 
және IT білімі бар мамандар 
тар тылатын болады. Бұл бағыт 
сайлауалды бағдарламада да 
к�рініс тапқан. Солтүстік Қа-
зақстан облысында бағдарлама 
тиімді жүзеге асырылып жатқа-
нын к�ріп отырмыз», – деп атап 
�тті депутат Дмитрий Колода.

Басшылықтың ойынша, 
қызметкерлерге арналған үй 
салу жаңа кәсіпорынға кадр-
ларды тарту мәселесін шешуге 
септігін тигізеді. Қазір зауыт 
аумағында 40 пәтерлі бесқабатты 
үйді қалпына келтіру жұмыстары 
аяқталуға жақын. Ал келесі жы-
лы зауыт жұмысшыларына жаңа 
9 қабатты үйден 104 пәтер б�-
лінбек. Сонымен қатар зауытта 
жұмыс істеу үшін 100 қоныс 
ау дарушы отбасы мен шетелден 
мамандар шақырылмақ. 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

Жаңа зауытта маман тапшы

Отырысқа «Nur Otan» пар тия-
сы Маңғыстау облыстық филиалы 
т�рағасының бірінші орынбасары 
Е.$білов, Маңғыстау облысы әкі-
мінің орынбасары Ғ.Ниязов, мәс-
лихат хатшысы Н.Тумышев, фрак-
ция мүшелері, облыстық ветери-
нария басқармасының басшысы 
Ш.Хамиев, Ауыл шаруашылығы 
басқармасының басшысы С.Қал-
ды ғұл қатысты. Сондай-ақ онлайн 
және оффлайн форматта �ткен 
жиында Маңғыстау облыстық ба-
лық шаруашылығы инспекция сы-
ның басшысы А.Мулдашев, 
«Caspiy» $КК» басқарма т�рағасы-
ның орынбасары К.Тастемиров, 
Табиғи ресурстар және табиғатты 
реттеу басқармасының басшысы 
Д.Құсбеков, Маңғыстау облысы 
Ауыл шаруашылығы министр лі-
гінің аумақтық инспекциясының 
басшысы Т.Нұртазин, аудан әкім-
дерінің орынбасарлары, аудандық 
мал шаруашылығы б�лім басшы-
лары, аудандық ветеринария б�-
лімдерінің басшылары с�з алды. 

Биыл облыс аумағында ыстық 
желмен бірге қатты атмосфералық 
құрғақшылық болып, ол мал ша-
руашылығына орасан нұқсан 
келтірді. Осы мәселенің шешімін 
табу мақсатында фракция мүше-
лері Маңғыстау облысы әкімінің 
орынбасары Ғ.Ниязовтың, ауыл 
шаруашылығы басқармасының 
басшысы С.Қалдығұлдың, Маң-
ғыстау облыстық Ветеринария 

б а с қ а р м а с ы н ы ң  б а с ш ы с ы 
Ш.Хамиевтің есебін тыңдап, сауал 
қойып, ұсыныс білдірді. 

С.Қалдығұлдың айтуынша 
облыс бойынша қыста қар, 
к�к темде жауын-шашынның 
болмауы салдарынан мал жайы-
лымдарында к�п жылдық ш�п 
к�ктемей қалды. 

– Салдарынан т�рт түлік мал 
жайылымдық жерлерден қажетті 
қорегін ала алмай арықтап, мал 
�лімі фактілері тіркелді. Осы 
жылы қуаңшылық салдарынан 
жергілікті табиғи шабындықтардан 
қосымша мал азығын дайындауға 
мүмкіндік болмай отыр, – деді. 

Осы орайда фракция мүшесі 
А . & р і с б а е в ,  К . Е ш м а н о в , 
Р. Ут е с б а е в а ,  А . С а л м а н о в , 
С.Нұрпейіс, А.Сүгірбай ауыл 
жұрт шылығының малмен күн 
к�ріп отырғанын, алдын алу шара-
лары неге болмағанын сұрады. 
Осы мәселеге қатысты қынжыла-
тынын «Қыстың қамын жаз ойла» 
демекші, алдағы уақытқа не жос-
пар құрылғанын нақтылады. 

Бұл сауалға С.Қалдығұл келер 
қысқа қорға әлі де дайындық ке-
регі ж�нінде және депутаттардан 
жос парланған шараларға қолдау 
сұрады. 

– Қыс мезгіліне т�рт түлік мал 
азығының дайындығы мәселесіне 
тоқталар болсақ, 2021-2022 жыл-
дары кезеңіне облыс бойынша 
т�рт түлікті азықпен толықтай 

қам тамасыз ету үшін 76 500 тонна 
ш�п және 37 500 тонна жем қажет. 
&зге облыстардан тасымалданып 
және �з �ңірімізде дайындалған 
жемнің к�лемі 16 356 тонна болды, 
– деді ол. 

Маңғыстау облысы әкімінің 
орынбасары Ғ.Ниязов отырыста 
бірқатар мәселе к�терілгенін, осы 
мәселелер бойынша Үкімет те к�-
мек к�рсеткенін, енді Үкімет ре-
зервінен 1 912,7 млн теңге б�лін-
генін айтты. 

– Менің ұсынысым – халыққа 
бұл қаражаттың жұмсалуын дұрыс 
жеткізу. Сол себепті жиынға аудан 
әкімінің орынбасарлары, медс тан-
саның басшылары шақырылды, 
– деді Ғ.Ниязов. 

Отырыс барысында Қарақия 
ауданында жұмыссыз қалған 90 
балықшының мәселесін фракция 
мүшесі А.Сүгірбай к�теріп, осыған 
байланысты Жайық-Каспий 
облысаралық балық шаруашылығы 
и н с п е к ц и я с ы н ы ң  б а с ш ы с ы 
А.Мулдашев және Табиғи ресурс-
тар және табиғатты реттеу басқар-
ма сының басшысы Д.Құсбеков 
жауап берді. Олардың айтуынша, 
балықшыларға қайта балық ау-
лауға рұқсат берілген, алайда аумақ 
жеке меншіктікі болғандық тан әлі 
де кедергі бар. Дегенмен бұл мә-
селе оңтайлы шешімін табатын 
болады. 

Сонымен қатар мал дәрігерлері 
жалақысының т�мендігі, кеңселе-
рінің ескіруі, техникалардың же-
тіспеушілігі, маман тапшылығы 
мәселелері с�з етіліп, мәселені 
оң тай ландыру үшін ұсыныстар 
айтылды. 

Қорытындылай келе, фракция 
мүшелері алдағы уақытта ауа ра-
йының қолайсыздығын алдын ала 
болжап, малға қажетті қор жос-
парлы түрде жасақталуы керегін 
айтты. Үкіметтен б�лінген қаражат 
пен ветеринарлық к�мек тек де-
рекқорға тіркелген малға ғана бе-
рілетінін ескертіп, малды уақы-
тын  да санап отыру, ха лық қа түсін-
дірме жұмысын жүргізу маңызын 
жеткізді. Малдың есебін жүргізу, 
жемш�ппен уақытында қамтылуы 
фракция мүшелерінің бақы лауын-
да болатынын ескертті. 

�білмансұр ЖАСАН

Жемшөппен қамту 
мәселесі талқыланды

Ма��ыстау облысты� мәслихатында�ы «Nur Otan» партиясы 
депутатты� фракциясы �о�амда резонанс тудыр�ан биыл�ы 
�уа�шылы� салдарынан мал шаруашылы�ында�ы жемш�п 
тапшылы�ы туралы мәселені тал�ылау ма�сатында #лкен 
отырыс �ткізді. 
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ТӘУЕЛСІЗДІККЕ – 30 ЖЫЛ

Жалпы, «Халық Қаһарманы» 
атағы елімізде 1993 жылдан бастап 
беріле бастады. Бұл атаққа ие бол-
ғандарға айрықша белгі – «Алтын 
жұлдыз» бен «Отан» ордені қоса 
тап сырылады. Алғашқы жылдары 
«Халық Қаһарманы» Отан үшін от 
кешкендер атанса, кейіннен Қазақ 
елінің Қарулы Күштерін қалып-
тастыру жолында еңбек еткен 
әскерилер, ғылым, 'нер, медицина 
саласындағы айрықша қолтаңбасы 
бар адамдар бұл атаққа ие бола 
бастады.

 Отан үшін жалаң т'сін оққа 
тосқан батырларымыздың тізімін 
атақты партизан Қасым Қайсенов 
бастап тұр. Оған «Халық Қаһар ма-
ны» атағы 1995 жылғы 24 сәуірде 
бе рілді. Ал 1998 жылы бұл атақ хал-
қымыздың тағы бір батыр пер зенті 
Бақтыораз Бейсекбаевқа, 1999 жы-
лы Екінші дүниежүзілік соғыста 
ал ғашқы болып Рейхстагқа ту тік-
кен қазақ Рақымжан Қош қар баев-
қа жазылды. Қазақтың май дангер 
қыздары арасынан мәр тебелі атақ-
қа Ұлы Отан соғысына қатысқан 
жалғыз ұшқыш қазақ қызы Хиуаз 
Доспанова 2004 жылы ие болды.

 Соғыс кезінде ерекше ерлік 
к'рсетсе де Кеңес Одағының Ба-

тыры атағын ала алмаған бірнеше 
майдангерлер де «Халық Қа һар ма-
ны» атағына кейін қол жеткізді. 
Олар дың қатарында Алексей Ку-
ла ковты Ұлы Отан соғысы аяқ тал-
ғанына 50 жыл толған мерей тойда 
Тұңғыш Президент Нұрсұл тан 
Назарбаев Алматы қаласына ша-
қырып, арнайы орденді тап сыр-
ды. Атақты №316 гвардиялық 
Панфиловшылар дивизиясының 
құрамында Мәскеуді қорғаған, 
Беларусьті, Балтық жағалауы ел-
дерін, Шығыс Пруссияны, Поль-
шаны, Чехословакияны, Вен грия-
ны азат етуге қатысқан, елге ора-
лып қарапайым мұғалім болып 
қызмет еткен Мурдин Таипов та 

«Халық Қаһарманы» атағын 1995 
жылы алды. Александр Капорин 
де Кулаков пен Таипов сияқты 
соғыс басталғанда Қызыл Армия 
қатарына алынады. Донецк 'зе-
нінен 'ткенде ерекше ерлігімен 
к'зге түсіп, «Қызыл жұлдыз» ор-
денімен марапатталады. Украи-
наны, Румынияны, Польшаны 
азат етуге қатысқан. Соғыстан 
кейін туған жерінде абыройлы 
еңбек еткен майдангер «Халық 
Қаһарманы» атағын 2005 жылы 
Жеңістің 60 жылдығы қарсаңында 
алды. Осы жылы Оңтүстік Қазақ-
стан облысының тумасы, І дәре-
желі Ұлы Отан соғысы орденінің 
иегері, І топтағы мүгедек Мәулен 
Қалмырзаевқа да «Халық Қаһар-
маны» атағы берілді. Ол елге орал-
ғасын да талмай еңбек еткен, Шу 
'зеніне к'пір салынуына мұ рын-
дық болған ардагер. Осы мәртебелі 
атақты алғаннан кейін ардагер бір 
айдан соң 'мірден 'тті.

Еліміздің қорғаныс саласында 
«Халық Қаһарманы» атағы ең 
алғаш 1994 жылғы 23 мамырда 
армия генералы, Қазақстанның 
тұңғыш Қорғаныс министрі Саға-
дат Нұрмағамбетовке Қазақ елінің 
Қарулы Күштерін қалыптастыру 
жолындағы еңбегі үшін берілген. 
Ал армия генералы Мұхтар Алтын-
баев «Халық Қаһарманы» атағына 
2006 жылғы 6 мамырда қол жет-
кізді. Генерал-лейтенант Бақытжан 
Ертаев болса, Ауған соғысында 
к'рсеткен ерлігі үшін 2008 жылы 
«Халық Қаһарманы» орденін кеу-
десіне тақты.

 Еліміздің ғарыш саласындағы 
қаһармандарының к'шін Қазақ-
станның тұңғыш ғарышкері, сы-

нақшы-ұшқыш, генерал-майор 
Тоқтар Jубәкіров бастап тұр. Оған 
1995 жылы «Халық Қаһарманы» 
т'сбелгісі берілді. Ғарышкер, ге-
нерал-майор Талғат Мұсабаев 
атал мыш атаққа 1995 жылы ие 
бол ды. Ресей азаматы Юрий 
 Ма ленченко 1994 жылы Талғат 
Мұ сабаевпен бірге алғаш рет 
«Союз ТМ-19» кемесінің коман-
дирі ре тінде ұшып, 125 тәулік 22 
са ғат 53 минут 36 секунд 'мірін 
ға рышта 'ткізген. Осыған байла-
нысты ол 1995 жылы Қазақ стан-
ның «Халық Қаһарманы» ата ғы-
мен құрмет телді. Ал қазақтан 
шыққан үшінші ғарышкер Айдын 
Айымбетовке бұл атақ 2015 жылы 
табысталды. 

Бейбіт күннің батырларына 
келсек, 1986 жылғы Желтоқсан 
к'терілісінің құрбаны болған 
Қайрат Рысқұлбековке «Халық 
Қаһарманы» атағы 1996 жылғы 
9 желтоқсанда берілді. Алматы 
облысы Қаратау ауданы Үшт'бе 
қаласы Абылай хан к'шесінде 
тұрғын үйде шыққан 'рт кезінде 
3 баланы анасымен ажал аузынан 
аман алып шыққан Азамат Жұ-
маділов ерлігі үшін бұл атаққа 2007 
жылы ие болды.

2011 жылы Тараз қаласында 
лаң кесті құрықтау барысында 
қаһармандықпен қаза тапқан Ға-
зиз Байтасовқа сол жылы «Халық 
Қаһарманы» атағы жазылды. 
Сондай-ақ 2016 жылы әскери 
борышын атқару үстінде к'рсеткен 
ерлігі үшін Fokker-100 әуекемесінің 
командирі Дмитрий Родин мен 
Ұлттық ұлан «Орталық» 'ңірлік 
қолбасшылығының штаб бастығы, 
6505 әскери б'лімі командирінің 
бірінші орынбасары Қайрат Үм-
бетов «Халық Қаһарманы» атанды. 

Ғылым, медицина, 'нер сала-
сында да қаһармандар баршылық. 
Еліміздің ғылым к'шін 'рге сүй-
реген Мемлекеттік сыйлықтың 

лауреаты, Еңбек Қызыл Ту ордені-
нің иегері, металлург ғалым Ахат 
Күленовке Қазақстанның «Халық 
Қаһарманы» атағы 1994 жылы бе-
рілсе, қазақтан шыққан тұңғыш 
энергетик ғалым Шапық Ш'кин 
1996 жылы алды.

1995 жылы медицина ғылы-
мының дамуына үлес қосқаны 
үшін академик Мұхтар Jлиев 
«Халық Қаһарманы» атағымен 
құрметтелсе, «Халық Қаһарманы» 
атағына ие болған Қазақстандағы 
жалғыз әнші – Роза Бағланова. 
Халықтың сүйікті әншісіне бұл 
атақ 1996 жылы табысталды. 1998 
жылы қазақтың әйгілі күйші ком-
позиторы, дирижер, домбырашы 
Нұрғиса Тілендиев пен Қазақ-
станның халық әртісі, режиссер, 
қоғам қайраткері Jзірбайжан 
Мәмбетовке аталмыш атақ қазақ 
мәдениетінің дамуына қосқан 
үлесі үшін берілді.

Ал 1994 жылы Қарағанды ауыл 
шаруашылығы ғылыми-зерттеу 
сов хозының директоры Алек-
сандар Христенко, 1995 жылы 
Қа зақстанға еңбегі сіңген құрылы-
сшысы Аким Атмачиди «Халық 
Қа һарманы» атағымен марапат-
талды.

Міне, бұл – тәуелсіздік таңы-
ның «Халық Қаһармандары». Ал 
тәуелсіз Қазақстанды орнатудағы 
тарихи үлесі, экономикалық және 
әлеуметтік дамытудағы, қоғамды 
топтастырудағы аса үздік еңбегі 
үшін Тұңғыш Президент – Елбасы 
Нұрсұлтан Назарбаевқа «Халық 
Қаһарманы» атағы 2019 жылы 
берілді.

Jрине, 'мір к'ші бір орында 
тоқтап қалмайды. Ел бар да, ел 
үшін туған ерлер табылары хақ. 
Сондықтан қазақ топырағынан әлі 
талай «Халық Қаһармандары» 
шығатынына бек сенімдіміз. 

Жамбыл облысы 

Халық Қаһармандары
 

«АУЫЛ ЖЫЛЫ» АЯҚТАЛДЫ
Ауыл – қазақ құтты мекені. Sмір 

ауанымен к'пшілігіміз қалаға кеткенмен, 
к'ңіліміз әлі де ауыл жаққа алаңдаулы. 
Біздің осы ахуалымызды «қалаға адам 
к'шкенмен, жүректен ауыл к'шпейді» 
деген белгілі 'лең жолдары анық айқындап 
тұр. Қазір Қазақстан халқының 40 пайызы 
ауылдық жерде 'мір сүріп жатыр. Сон-
дықтан ауыл мәселесі –  мемлекеттің 
экономикалық саясатының басты бір 
б'лігі болып қала бермек. 

2005 жылы мемлекеттің аграрлық 'нді-
рістегі реформаларды жүйелеу, ауыл эко-
номикасын арттыруға және әлеуметтік 
болмысын жаңғыртуға бағытталған 3 жыл-
дық «Ауыл жылы» бағдарламасы аяқталды. 
Осы бағдарлама аясында ауыл шаруашы-
лығы мен оған байланысты салаларды бюд-
жеттен қаржыландыру айтарлықтай артты. 
Мәселен, 2003 жылы ауылды қолдау мақ-
сатында мемлекет қазынасынан 40 млрд 
теңге б'лініп, оның 30 миллиарды аграрлық 
секторды дамытуға, 10 мил лиар ды әлеумет-
тік мәселені шешуге бағыт талды. Соның 
арқасында к'птеген жергі лікті жердегі 
білім беру, денсаулық сақтау, ауызсумен 
жабдықтау сияқты 'зекті проб лема ше ші-
мін тапты. 2004 жылы ауыл ша руашылығын 
дамытуға рес публикалық бюд жеттен – 
50 млрд теңге, 2005 жылы 55 млрд теңге 
жұмсалды. Нәти жесінде, кейінгі жылдары 
ауыл шаруашы лығында 'нді рі летін 'німнің 
к'лемі 2002 жылмен салыс тыр ғанда 1,5 есе, 
инвести ция к'лемі 3 есе 'сті. 

Үш жылдықтың бағдарламасы ауыл-
дарды дамытуға үлкен серпін берді. Осы 
жылдары қабылданған ауқымды іс-ша-
ралардың нәтижесінде ауыл шаруашы-
лығындағы тауар айналымы 4 есе ұлғайып, 
ол 4 млрд доллардан асты.

ЕЛОРДАНЫҢ �УЕ ҚАҚПАСЫ 
АШЫЛДЫ

2005 жылғы 2 ақпан күні Астана әуе-
жайының жаңа халықаралық терминалы 
ашылды. Қазір аталған халықаралық әуе 
қақпасы Еуропа, Таяу және Қиыр Шығыс, 
Оңтүстік-Шығыс Азия 'ңірлерінің әуе-
қатынастарын тоғыстыратын басты орта-
лыққа айналды.

Елбасы Н.Назарбаев жаңа терминал-
дың ашылу салтанатында: «Тағы бір 

тарихи жағдайды атап 'тейік деп отырмыз. 
Астана қаласының жаңа әуежайының 
терминалы іске қосылды. Jр уақытта 
әуежай, теміржол елге кіретін, ең алғаш 
аттап 'тетін табалдырық болып табылады. 
Сондықтан ол табалдырық жайлы болуы 
тиіс»,– деді Президент.

Есігін айқара ашқан халықаралық 
аэровокзал кешенінің ішкі пішіні шаңырақ 
формасында кескінделіп, т'ңірегі қазақ-
тың қошқармүйіз оюларымен 'рнектелген. 
Жаңа жолаушылар терминалының 
ғимараты бес деңгейден тұрады. Жалпы 
аумағы 20 мың шаршы метрден асады. 
Биіктігі – 34 метр. Кешен 6 телескопиялық 
сатымен жарақталған. Мұнда барлық ұшақ 
түрлерін қабылдай алатын халықаралық 
желінің жаңа перроны іске қосылған. 
Аэровокзал сол уақытта бір мезгілде 750 
жолаушыны қабылдай алды.

«ЖАС ҚАНАТ» ҚАНАТ ҚАҚТЫ
15-17 сәуір аралығында жас орындау-

шылардың «Жас қанат» ХІV республи-
калық конкурсы ұйымдастырылды. Жас 
таланттардың бағын ашып, үлкен 'нерге 
жолдама беретін осы айтулы шараға 2005 
жылы музыкалық білімі бар, түрлі кон курс-
тың лауреаты атанған 13 үміткер қатысты. 

Жас әншілердің байқауы  1991 жылдан 
бастап 'ткізіліп келеді. Байқауда 30 жасқа 
дейінгі 'нерпаз бақ сынайды. «Жас қа-
наттан» бүгінге дейін қазіргі  қазақ эстра-
дасының танымал 'кілдеріне айналған 
талай 'нерпаздар қанат қағып шықты. 
Соның бірі – Димаш Құдайберген. Ал 
оның есімін қазақ халқы түгілі, бүкіл әлем-
ге таныстырып жатудың 'зі артық болар.

«НҰР АСТАНА» – ИМАН ОРДАСЫ
Осы жылы әз-Наурыз мерекесі қарса-

ңында Есіл 'зенінің сол жағалауында бір 
еңселі ғимарат – Орталық мешіт пайда-
лануға берілді. Қазақстан Мұсылмандары 
діни басқармасының шешімімен ғибадат-
ханаға «Нұр Астана орталық мешіті» деген 
атау берілді. 

Мешіттің ішкі әрлендіру жұмыстарына 
отандық сәулетшілер мен дизайнерлер 
атсалысып, жазулар ислам каллиграфиясы 
мен араб графикасына сәйкес 'рнектелген. 
Безендіру және к'ркемдеу жұмыстарының 
авторы Қазақстан Суретшілер одағының 
мүшесі Ғазиз Ешкенов. оның күмбездерін 
к'теріп тұрған құшақ жетпес үлкен сегіз 
ұстын мен қабырғаларын, сәжде еткенде 
құбылаға бас қоятын михрабын нақыш-

тауда қазақтың ұлттық ою-'рнектері 
пайдаланылған. 

5 000 адам сыятын сәулет туындысы 
ливандық шебер Чарльз Хазифтің жобасы 
бойынша салынды, құрылыстың бас 
мердігері – Түркияның «Пасинер» ком-
паниясы. Мешіттің бас күмбезінің биікті-
гі – 43 метр. Ғимарат барлығы 3 930 шар-
шы метр аумақты алып жатыр.

Қазақстанның Тұңғыш Президенті 
Нұрсұлтан Назарбаев мешітке 1994 жылы 
Сауд Арабиясына барған алғашқы 
сапарында Король Фаһд бин Jбдел Jзиз 
ерекше құрметінің белгісі ретінде берген 
қасиетті мүбәрак қағбаның киімі – қисуа-
ның бір б'лігін және Меккеде басылған 
Құран Кәрімді сыйға тартты.

�ЛЕМ ҚАЗАҚТАРЫНЫҢ 
ҚҰРЫЛТАЙЫ

29 қыркүйекте әлем қазақтарының 
III дүниежүзілік құрылтайы салтанатты 
түрде ашылды. Оған 32 елден 300-ден аса 
делегат келді. Құрылтайда ұлт 'мірін жан-
жақты зерттеп, жер-жердегі қандас та-
рымыздың әлеуметтік-экономика, мәде-
ни, рухани тыныс-тіршілігіндегі мәселе-
лерді к'теріліп, оны шешу міндеттері 
жүктеледі. Бұл жолғы құрылтайда қаралған 
мәселе бұрынғыларынан аз емес. Соның 
бірі – Қазақстанды латын әліп биіне 
к'шіру мәселесі к'терілді. 

Мәселен, бүгінде 5 миллион қандасы-
мыз тарихи Отанынан шет жерде жүр, 
осыған байланысты олардың ортақ әліпбиі 
жоқ. Сол себепті Қазақстанның латын 
әліпбиіне к'шуі тұтас қазақ ұлтына ортақ 
жазу тілін қалыптастыратын болады.  Айта 
кетейік, тәуелсіздік алғаннан бері 2005 
жылға дейін Қазақстанға сырттағы 600 
мың қазақ оралған. 

– Біреулер латынға к'шпеуге болмай-
ды, бұл түркі әлемінің бірден-бір жолы. 
Бүкіл әлем түбінде соған к'шуі мүмкін 
дейді. Біреулер латынға к'шсек, қазақ фо-
нетикасына тән дыбыстардан айыры ла-

мыз, кириллицада жарық к'рген жүз деген 
кітапта жинақталған білімнен қол үземіз 
дейді. Екі пікірдің де жаны бар. Сон дықтан 
ғалымдар асықпай зерделеп бір тоқтамға 
келуі тиіс,– деді Елбасы Н.Назарбаев осы 
құрылтайда с'йлеген с'зінде.

АРАЛДЫ ҚҰТҚАРУ АМАЛЫ
2005 жылы Аралды қалпына келтіру 

жұмыстары басталды. Естеріңізде болса, 
80-жылдардың соңында суы қайтқан Арал 
теңізі екіге б'лініп, Үлкен Арал, Кіші Арал 
деп аталды. Үлкен Аралды сақтап қалудың 
сәті түспеді, тұзы к'теріліп, құмы суыры-
лып, орны ш'лге айналып кеткен еді. Теңіз 
түбінің құрғауы қоршаған ортаны эколо гия-
лық апатқа ұшыратып, 'ңір тұрғын дарының 
денсаулығына зор залал келтірді, мыңдаған 
балықшыларды кәсібінен айырды.

Жаңа ғасырдың басында Сырдария 
'зенінің суағарын реттеу және Аралдың 
солтүстік б'лігін сақтау ж'ніндегі жоба 
ұсынылды. Оның басты түйіні – теңіздің 
солтүстік б'лігін оның құрып бара жатқан 
басқа б'лігінен б'ліп тастайтын, 30 ша-
қырымға созылған К'карал б'гетін салу. 
Бұл жобаға  Бүкіләлемдік  банк 64 миллион 
доллар б'лді, ал 21 миллион доллар   рес-
пуб ликалық бюджеттен алынды. 2005 
жыл дың тамызында б'гет  салынып бітті. 
Ке лесі жылы-ақ Кіші Арал жобада белгі-
ленген межеге дейін толды.

Теңіз суы оның құрғақ түбінің 870 шар-
шы шақырымын жапты, бұл Арал ма-
ңындағы экологиялық ахуалды жақсарта 
түсті. Судың минералдануы айтарлықтай 
азайды, ондағы балық қорын қайта қал-
пына келтіру үшін бұл 'те  маңызды  еді.  
Сол  кезде  басталған  'неркәсіптік  негізде  
балық  аулау к'лемі біртіндеп арта бастады.

ЗЕЙНЕТАҚЫНЫҢ ЖАҢА ЖҮЙЕСІ
Елбасының бастамасы бойынша 

базалық зейнетақы т'лемдері енгізілді. 
Бұл зейнет жасына жеткен барлық 
қазақстандықтар үшін зейнетақымен 

қамсыздандырудың бірінші кепілден ді-
рілген деңгейі болды. Екінші деңгей – 
зейнетақы қорларынан алынатын т'лем-
дер, сондай-ақ 1998 жылға дейін қызмет 
'тілі бар адамдарға бюджеттен берілетін 
зейнетақылар. Үшінші деңгей – ерікті 
жеке және кәсіби зейнетақы аударымынан 
тұрады. Республиканың зейнетақы жүйесі 
базалық, міндетті және ерікті деңгейден 
тұратын к'пдеңгейлі жүйеде жұмыс істеді.

Зейнетақының ең т'менгі м'лшері 
жұмыс 'тілі мен жалақының к'лемін 
есептемегенде 9 200 теңге болды. Зей-
неткерлер орташа есеппен 12 000 теңге 
алды. Студенттердің шәкіртақысы, бюд-
жеттік саланың жалақысы 'сті.

ПРЕЗИДЕНТ САЙЛАУЫ
2005 жылғы 4 желтоқсанда 'ткен Пре-

зидент сайлауы – ХХІ ғасыр басындағы 
Қазақстанның ішкі саяси 'мірінің аса 
ма ңызды оқиғасы. Бұл –үшінші бүкіл-
халықтық сайлау. Сайлау тізімдеріне 
тіркелген 8,8 миллион сайлаушының ша-
мамен 6,8 миллионы дауыс беруге қатыс-
ты. Олардың ішінде іс басындағы Прези-
дентке дауыс берген саны – 6,1 миллион 
адам (91,2 пайыз).

«Бүгін ел тарихында 'те бір елеулі ке-
зең: Қазақстан халқы 'зінің конститу ция-
лық құқығын пайдаланып, 'з Президентін 
сайлады. Қазір дүниежүзінің барлық ақпа-
рат құралдары «Назарбаев жеңді!» деп 
хабар таратып жатқанын білесіздер. Бірақ 
мен бұл жеңіс халықтікі екенін айтар едім. 
Қазақстан халқы тәуелсіздігіміздің бо-
лашағы үшін, ел бірлігі үшін, мемлекетіміз 
ішін дегі тыныштық үшін бірауызды бола 
алатынын осылайша танытты. Екіншіден, 
мұны тәуелсіздігіміздің 14 жылындағы 
менің істеген қызметімді халықтың ма-
құлдауы деп бағалауға болады. Үшін шіден, 
жария еткен бағдарламаларымды алдағы 
7 жыл ішінде жүзеге асыруға елім маған 
осылайша мандат беріп отыр», – деді 
Нұрсұлтан Назарбаев.

�а�арманды
 – 
аза
 
анына сі�ген 
асиет. Есте жо
 ескі заманнан бері бабала-
рымыз ерж�рек, 
айсарлы�ымен таныл�ан. Оларды� к�зсіз, с�зсіз ерлігі кейінгі 
�рпа

а �лгі-�неге, а
и
атпен астас
ан а�ыз. Тәуелсіздік та�ы тудыр�ан «Халы
 �а-
�армандары» ата�ы  да аз емес. Ендеше бейбіт к�нні� батырлары кімдер?

Саятхан САТЫЛҒАН

Дәулет АСАУ

2005 жыл: ТӘУЕЛСІЗДІКТІҢ ТҰҒЫРЫ НЫҒАЯ ТҮСТІ
 2005 жыл – батысты� да, шы�ысты� да емес, 
аза
ты� дербес 

даму жолын �стан�ан ел тәуелсіздігіні� 14-белесі. Осы уа
ыт ішінде 
әлем та�дырын да, егемен елімізді� та�дырын да ай
ында�ан талай 
айшы
ты о
и�алар болып �тті. Біз атал�ан шолуда осы кезе�де ел 
�мірінде 
андай ма�ызды �згерістер мен 
�былыстарды� орын 
ал�анын ә�гімелеп к�рмекпіз. 
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Air Astana 2021 жылдың бірінші 
жартыжылдығы бойынша оң 

нәтижелер туралы хабарлайды

2 0 2 1  ж ы л д ы �  б і р і н ш і 
жарты жылды�ында Air Astana 
�аза�стан ды� компаниялар 
тобыны� кірісі (EBITDAR*) 
91,1 млн А�Ш дол ларын 
��рап, 2020 жылды� дәл осы 
кезе�індегі 9,9 млн А�Ш дол-
лар к�леміндегі шы�ын�а 
�ара�анда �сім к�рсетті. Жо-
лаушылар легі 91 пайыз�а 
артып, 2,97 млн адам�а жет ті. 
Оны� 2,5 млн жолаушысы ішкі 
ба�ыттар бойынша тасымал-
данып, нары� 125 пайыз�а 
жетті. 

Оң нәтижелер туралы Air As-
tana президенті Питер Фостер 
былай деді: «Air Astana мен Fly-
Arystan екі бренді ішкі бағыттар 
бойынша �зін жақсы қырынан 
к�рсетті. Нарықтың сенімді �сімі 
мен қазақстандық тардың теміржол 
тасымалына қарағанда әуетасы-
малын таңдау Қазақ станды әуе-
тасымалының жедел �сіп жатқан 
ішкі нарығына айналдырды. 
Жолаушылар айналымы 2019 жыл-
ға қарағанда 31 пайызға �сті. Бұған 
FlyArystan-ның т�мен бағадағы 
тарифі сеп болды». FlyArystan 2019 
жылы мамырда Тұңғыш Президент 
Нұрсұлтан Назарбаевтың тапсыр-
масы бойынша жұмысын бастады. 

2019 жылдағы к�рсеткішке 
қарағанда халықаралық тасымал 45 
пайызға орындалатынына қарамас-
тан,  Фостердің айтуынша: «нәтиже-
лердің жақсаруына аймақтық бағыт-
тардың табысының артуы, Мальдив 
аралдары, Қызыл теңіз, Черногория, 
Дубай, Түркия, Грузия мен Шри-
Ланка сияқты курорттық бағыттарға 
сұраныстың артуы, сонымен қатар 
Boeing 767 жартылай жүк ұшағы 
орындайтын жүк чартерлері жақсы 
әсер етті».

 Дегенмен Фостер екінші жар-
ты жылдықтың нәтижелерін сақ-
тық пен болжайды.  «Қазақстанда 
және басқа да мемлекеттерде коро-
на вирус инфекциясын жұқтыру 
деректері артты. Қалыпқа келудің 
тұрақтылығы COVID-тің жаңа 
штамдарының пайда болуы мен 
жап пай вакциналау нәтижелеріне 
орай �згеруі мімкін». 

Air Astana – «Самұрық-Қазы-
на» ұлттық әл-ауқат қоры» АҚ 
(51%) мен BAE Systems (49%) ортақ 
мекемесі. Компаниялар тобының 
флотында Boeing, Airbus пен Em-
braer сынды 36 ұшақ бар. Оның 
ішінде 10 Airbus 320 әуе кемесіне 
FlyArystan қолданады.

 ______
*EBITDAR – жалдау т�лемге, 

амортизацияға, тозуға, пайызға, 
салыққа дейінгі пайда.

Жол сапасы туралы сын 
б%гін айтылып ж%рген жо�. 
Алпысыншы жылдардан со� 
ж�ндеу к�рмеген жолдардан 
б�лек, жыл сайын жасалатын 
асфальттал�ан к�ше лер ді� ай 
сайын тесіліп жататыны к�рер 
к�зге с%йел. Біра� «бая�ы 
жартас – бір жар тас». Тас- 
жол�а жауапты министрлік 
пен әкімдіктегілерді� есебіне 
с%йенсек, елдегі жолдарды� 
сапасы жо�ары. Ал к�лік тіз-
гіндеген т�р�ын дарды� айта-
ры бас�а. Неге?

Жадыра МҮСІЛІМ 

Жуырда Парламент Мәжілісі-
нің депутаты Шәміл Осин жол 
сапа сының нашарлығына қатысты 
депутаттық сауал жолдап, жыл 
сайын мемлекеттік бюджеттен 
автожолдарды ж�ндеуге және 
салуға қомақты қаржы б�лінгені-
мен республикалық жолдардың 
тозығы жеткенін айтты. Б�лінген 
қаржының қайда кететінін қайдам, 
айтуынша, аймақтардағы жол-
дарды пайдалануға қаржылан-
дырудың жеткіліксіздігі  мен 
жергілікті деңгейдегі мердігердің 
кепіл дігі екі есе қысқа. Үшіншіден, 
ірі республикалық және шағын 
жергілікті нысандардағы мерді-
герлік ұйымдарды жабдықтау дең-
гейі де сын к�термейді. Бұдан б�-
лек, жол жасаушылар жаңа стан-
дарт қа сәйкес келмейтін арзан 
ма териалдармен жұмыс істейді. 
К�лік санының ұлғаюына бай-
ланыс ты жолдарға түсетін салмақ 
бірнеше есе �сті, ал жол конструк-
циясының негізгі материалдары 
– битум, қиыршық тас және топы-
рақтың сапасы �ткен ғасырдың 
деңгейінде қалып қойған к�рінеді. 

Wкімдердің есебіне халықтың 
әбден мезі болғанын Мемлекет 
басшысы да біледі. Xткен жолы 
барлық �ңірде бюджет қаражаты-
ның жұмсалуына, к�лік магис-
тральдарын салу мен ж�ндеу сапа-
сына бақылау қатаңдатылатынын 
айтқан Президент бұл мәселені 
жеке бақылауына алатынын жет-
кізді. Жыл сайын ж�нделетін жол 
сапасы әлі сол қалпында. Сапасыз 
жұмыстың салдарынан мемле-
кеттік қаражат тиімсіз жұмсалып 
жатыр. Осылай деген Мемлекет 
басшысы Үкіметке, әкімдерге 
және құқық қорғау органдарына 
жағдайды түзету үшін жүйелі шара-
лар қабылдап, олар туралы есеп 
беруді тапсырды. Тіпті, саладағы 
бақылаудың әлсірегені үшін 
Индус трия және инфрақұрылым-
дық даму министрлігі Автомобиль 
жолдары комитетінің т�рағасын, 
Батыс Қазақстан, Солтүстік Қазақ-
стан, Ақт�бе облыстары әкім-
дерінің орынбасарларын қыз-
метінен босатты.

Алайда салаға жауапты маман-
дар жергілікті маңызы бар авто-
мобиль жолдарының 71%-ы қана-
ғат танарлық жағдайда екенін ай-
тудан жалыққан емес. Мемлекеттік 
бағдарлама аясында 2015-2020 
жыл дар аралығында 13 мың шақы-
рым автожол және 15 мың км жер-
гілікті маңызы бар жол салынып, 
реконструкцияланды. Xт кен жылы 
2,6 мың шақырым жол пайдалануға 

берілсе, биыл 1,2 мың шақырым 
жол бітеді деп жоспарланған. 2020-
2021 жылдар аралығында облыстық 
және аудан дық маңызы бар 
автомобиль жол дарын дамытуды 
қаржыландыруға республикалық 
және жергілікті бюд жеттерден 
шамамен 1 трлн теңге б�лінген.

Осыдан үш ай бұрын Индустрия 
және инфрақұрылымдық даму 
министрі Бейбіт Атамқұлов ең 
нашар автомобиль жолдары бар 
аймақтардың тізімін жариялаған 
болатын. Олардың қатарына Батыс 
Қазақстан, Атырау, Ақт�бе және 
Алматы облыстары кірген. Жол-
дар ды салуға және ж�ндеуге б�лін-
ген қаражат к�лемі мен авто жол-
дардың сапасын жекелеген �ңір-
лердегі жұрттың к�зімен сараптап 
к�рейік. 

Алматы облысындағы авто-
мобиль жолдарының жұмыс іс-
теуін қамтамасыз етуге және к�лік 
инфрақұрылымын дамытуға был-
тыр 26 854 324 000 теңге б�лінді. 
Бұл қаржының барлығы Алматы 
облысының Жолаушылар к�лігі 
және автомобиль жолдары басқар-
масына тиесілі. Сонымен қатар 
құ жатқа сәйкес, автомобиль жол-
дары нцың жұмыс істеуін қамта-
масыз етуге 6 203 188 000 теңге, ал 
облыстық маңызы бар автомобиль 
жолдары мен елді мекендердің 
к�шелерін күрделі және орташа 
ж�ндеуге бақандай 13 728 758 000 
теңге қарастырылған. Биыл осын-
дай қажеттіліктерге 16 942 525 000 
теңге б�лініпті. Ал �ңірде авто-
мобиль жолдарының жұмыс 
істеуіне 6 635 167 000 теңге, ал 
орташа ж�ндеуге 7 243 435 теңге 
жұмсалған. Екі жыл бұрын �ңірде 
автомобиль жолдарын күтіп ұстау-
ға және ж�ндеуге 6 058 478 000 
тең ге жұмсалған. Демек, мемлекет 
ай мақтың инфрақұрылымын қам-
тама сыз етуге жыл сайын айтар-
лықтай қаржы қосып отыр. Бұдан 
басқа, мемлекеттік сатып алу сай-
тын да қазір автомобиль жолдарын 
салу мен ж�ндеуге кемінде ондаған 
тендер жарияланды. Олардың 
ішіндегі ең ірісі – Алматы–Xс ке-
мен–Лепсі– Ақтоғай автомобиль 
жолын қайта жаңартуға 13 584 875 
424 теңге қарастырылыпты. Екін-
шісі – Алматы облысы Қарасай 

ауданы Саин к�шесінің құрылысы. 
Оған 6 958 499 112 теңге б�лінген. 

Қарастырылған қыруар қаржы-
ның қызығын халықтың �зінен 
сұрап к�рген едік. Алматы мен 
Ал маты облысы арасында күн 
сайын жолаушы тасымалдайтын 
Қуаныш К�кпектен  бастап 
Нарынқолға дейін ойқы-шойқы 
жолдардан әбден жүйкесі тозғанын 
айтады. «Кеген асуынан �ту үшін 
адамдар шыбын жанын шүберекке 
түйіп отыруға мәжбүр. Ал Жала-
ңаш тың бұрылысынан Алғабас 
ауылына апаратын жолдан �ткен-
ше к�ліктің сау тамтығы қалмайды. 
Ауыл ішіндегі ж�ндеу к�рмеген 
жолды айтсаң, жағаңды ұстайсың. 
Жақында ғана Алғабас ауылына 
бұрылатын жерден бастап ж�ндеу 
жұмыстары жүреді деген. С�йтсек, 
ж�нделгені сол, қазған жерлерін 
жамап кеткен. Жыл сайынғы 
жағдай сол, жамалған жолдары 
к�к тем шығысымен қайта тесіле-
ді», – дейді Қуаныш. Xткен ғасыр-
дан қалған тасжолда жиі жүретін 
Еркебұланның да айтары осы. 
Жолдың сапасы сын к�термейтіні 
жергілікті билікке бұған дейін де 
талай айтылғанымен, әзірге әкім-
дер берген есептен басқаны к�р-
мей тұрмыз деп ашынады. 

Алматы облысы Кеген ауданы-
ның «Жолаушылар к�лігі және 
автомобиль жолдары б�лімі» мем-
ле кеттік мекемесінің басшысы 
Қаз бек Нұрғазының айтуына қара-
ғанда, ауданның �зіндегі жолдар 
республикалық, облыстық және 
аудандық болып б�лінеді. Мәсе-
лен, Кеген асуы мен Жалаңаш–
Саты–К�лсай республикалық 
жол ға жатса, Алғабас–Жіңішке 
жолы – облыстық маңызы бар 
жол. Алғабас ауылының к�ше жол-
дарын жасау ауылдық әкімдіктің 
теңгерімінде. «Бірақ бұл ауылдағы 
жолға сметалық құжаттама жасауға 
ауданнан қаражат б�лдік. Қазір 
ауылдың ішкі жолдары бойынша 
сметалық құжаты дайын. Судың 
жұмыстары біткен күні жолды 
ж�ндеуге кірісеміз. Осы 33 шақы-
рым дық Алғабас–Жіңішке жолы-
ның 18 шақырымын ж�ндеу үшін 
былтыр ЖСҚ жасалынды. Бірақ 
биыл бюджеттен қаражат б�лін-
беген. Оның себебін �зім де 
білмей мін. Ауызсу жұмыстары 

бітсе, жолдарға қаражатты тағы 
сұраймыз. 2018 жылы аудандағы 
жолдарды ж�ндеуге 106 миллион 
теңге б�лінген. Бірақ оның �зі жол 
күтімінен артылмайды. Күні бүгін-
ге дейін аудандық маңызы бар 340 
шақырым жолдың 160 шақырымын 
толық ж�ндеуден �ткіздік. Ал 
жыл да жамау к�ретін жолдардың 
к�пке бармайтын себебі – біздегі 
жолдардың тозығы жеткен. Сон-
дықтан жол қауіпсіздігін сақтау 
үшін жамалады. Сіз айтып отырған 
облыстық жолдан б�лек, тек қана 
аудандық жол күтіміне жыл сайын 
20 миллион ақша жұмсалады. Бі-
рақ ол талайдан бері ж�ндеу к�р-
меген жолдарды бітеуге, қар таза-
лау ға жеткіліксіз. Ол соманы 12 
елді мекенге шаққанда 1-1,5 мил-
лион болады. Ауданымыздағы 
об лыс тық маңызы бар к�шелерді 
жыл сайынғы жамауға облыстың 
�зі  конкурс �ткізеді .  Кеген 
асуындағы К�кпек–Кеген–Түп 
рес пуб ликалық маңызы бар жолы-
ның 53-68 шақырым аралығына 
биыл орташа ж�ндеу жұмыстары 
жүргізіледі. Республикалық маңы-
зы бар Жалаңаш–Саты–К�лсай 
ав то к�лік жолының 19-21 шақы-
рым аралығын ж�ндеу туралы 
ұсы ныс осы жолдың теңгерім 
ұстау шысы ҚазАвтоЖол ҰҚ-ның 
Алматы облысы бойынша фили-
алына берілген. Қазір ұсыныс 
қара лып жатыр», – дейді Қазбек 
Дәулеткелдіұлы.

Былтыр жол сапасының на-
шар лығына қатысты Қаскелең 
тұр ғын дары да біраз шағымын 
айтты. Айтуларынша, жолдардың 
нашарлығын жергілікті әкімдікке 
бірнеше рет айтқанымен, жауап 
берер ешкім жоқ. Іргелі ауылының 
тұрғындары болса, бұзылған 
жолдардың кесірінен барыс-келіс 
жасау қиындық туғызып отыр-
ғанын жасырмайды. 

Жетісу жеріндегі жергілікті 
билік жол сапасын 2025 жылға 
қарай 95%-ға жеткізуге уәде етеді. 
Алайда Алматы облысының Ес-
кел ді ауданына қарасты Матай 
Байысов ауылындағы орталық 
к�шелердің �зі күрделі ж�ндеуден 
кейін 6 ай �тпей кедір-бұдыр лан-
ған. Қыс басталарда қолданысқа 
берілген жолдар к�ктем шығысы-
мен к�ңілдерін су сепкендей 
басады екен. 

Атырау–Астрахан тасжолы да 
талайдан бері айтылып келе жат-
қан мәселе. Алпысыншы жылдан 
бері ж�ндеу к�рмеген шұрық тесік 
жолда күн сайын бірнеше жол апа-
ты болады. Тіпті, қазір тұрғындар 
тетрис ойынын ойнағысы келген-
дер болса, дәл осы тасжолда жүруге 
кеңес береді. Xйткені автожолда 
адреналин алуға мүмкіндік к�п 
екен. «Мұнайлы �лкенің тұрғын-
дары тасжолдарда тетрис ойнаудың 
шебері болып алған. Мұндай 
жолдар бізде ғана бар», – дейді 
атыраулық Есмұрат. 

Ойқы-шойқы жол үшін жұмы-
сынан айырылған атқамінерлерден 
кейін жағдайдың оңаларын алдағы 
уақыт к�рсетер. Десе де, жылда 
жыры бітпейтін жол сапасы бо-
йынша 93-орынға жайғасқан 
елімізде қомақты қаражаттың 
сұрауы қатаңдатылмаса, қара 
жолдың бойындағы қаза тапқан-
дардың санын азайтуы неғайбіл.

Жамау-жамау жолдар...

Ғұмырын ғылым мен білімге, 
діни ағарту саласына арнаған Wб сат-
 тар қажы Бағысбайұлы мүфтия т тың 
оқу-ағарту саласын жаңа деңгейге 
к�терді. Оның қаламынан туған 
ғылыми еңбектер мен ғибрат ты 
шығармалар �з оқырмандарын 
ізгілік пен ізденіске, имандылық 
пен адамгершілікке үндей беретіні 
с�зсіз.

Wбсаттар қажы Дербісәлі Бас 
мүфти болған жылдары жауапты 
жұмысқа деген ұқыптылығымен, 
іс-қағаздарды жүргізу барысында 
тиянақтылығымен, басқару ісінде 
ақылг�й басшы қасиетімен, 
адамдармен тіл табысуда зиялы 
болмысымен, ғылыми ізденісте 
табандылығымен т.б. үлгі болар 
сипаттарымен есте қалды.

Ол кісі ғылыми саладан діни 
салаға ауысып келген соң білім мен 

ғылымға к�п к�ңіл б�лді. Wсіресе, 
Нұр-Мүбарак университетінің қа-
лып тасуы мен дамуына к�п еңбек 
сіңірді. Шәкірттерге дәріс оқып, 
олардың ғылыммен айналысуына 
ден қойып, құштарлығын оятатын.

Wбсаттар қажы Дербісәлі Бас 
мүфти болып қызмет атқарған 
жылдары елімізде бірқатар зәулім 
мешіттер мен медреселер ашылды. 
Жаңадан ашылған медреселердің 
қолданыстағы заң талаптарына сай 
жұмыс істеуіне, білім саласында 
қалыптасқан тәртіп бойынша 
қызмет атқаруына мән беретін. 

Ол елімізге белгілі марқұм Сұл-
тан Сартайұлы, Xмірзақ Айтбайұлы 
сынды зиялы қауым �кілдерімен, 
Мұрат Жұрынов, Асанәлі Wшімов, 
Тұңғышбай Жаманқұлов секілді 
ғалымдармен, танымал тұлғалар-
мен тығыз қарым-қатынас ор-

натып, Қазақстан Мұсылмандары 
діни басқармасы жанынан ақыл-
дастар алқасын құрды. Ақылдастар 
алқасы қоғамда дінге қатысты 
пайда болған мәселелерге қатысты 
дер кезінде пікір білдіріп, тиісті 
мәлімдемелер жариялап отырды. 

Wбсаттар қажы Дербісәлі қоғам, 
зиялы қауым мен мұсылман жама-
ғаты арасында алтын к�пір бола 
білді.

Wбсаттар қажы Дербісәлінің 
үлгі тұтар қасиеттерінің бірі – қыз-
метке қабылданатын имамдармен 

алдын ала кездесіп, оларға ақыл-
кеңесі мен насихатын айтатын. 
Елімізде 3 мыңға жуық мешіт бол-
са, сол ғибадатханаларға жаңадан 
тағайындалған дін қызметкер-
лерінің әрқайсысымен сұхбат құра-
тын. Ақсақалдық ақылын айтып, 
діни салада қызмет ету үлкен жа-
уап кершілікті талап ететінін тәп-
тіштіп түсіндіретін. Содан кейін 
ғана жаңа имамның қолына таға-
йын дау туралы бұйрықты ұстатады. 
Бас мүфтидің жеке қабылдауында 
болып, оның насихатын тыңдап, 
сұхбаттасып шыққан дін қызмет-
кері ерекше құлшыныспен, жауап-
кершілікті сезінген күйде аманаты 
жоғары жұмысқа кірісетін. 

Мотивация беру – кез келген 
басшының қолынан келе бермейтін 
іс. Wбсаттар қажы Дербісәлі шалғай 
ауылға жас имамды тағайындаса да 
оған ерекше мотивация беретін. 
«Сен ауылға имам болып тағайын-
далған соң сол �ңірдің рухани бас-
шысы болуың керек. Ол үшін адам 
тұлға деңгейіне жетуі тиіс. Тұлға 
болу оңай емес. Біз жақсы мінезі-
мізбен, терең біліммен халықтың 

алғысы мен ықыласына б�ленеміз. 
Сондықтан сауатты, білімді, жан-
жақты болуымыз қажет. Сонда ғана 
халық сыйлайды» деген с�зі дін 
қызметкеріне жігер беретін.  

Ғылыми диссертация қорғаған 
сәтімде Wбсаттар аға қолдау к�р се-
тіп, ізгі тілегін білдірді. Бас мүфти 
болған кезімде батасын беріп, жаңа 
қызметіме сәттілік тілеп: «Нағыз 
жұмыс істейтін сәттерің. Қуат-
күштеріңді асыл дініміздің наси-
хатына, халқымыздың игілігі мен 
бірлігін нығайтуға жұмсаңдар. Діни 
салада к�п жылдар бойы жинақ-
таған тәжірибең бар. Енді соны 
Діни басқарма жұмысының жан-
дануына сарп ету керек. Алла 
абырой берсін. Тек сәттілік тілей-
мін», – деп бата-тілегін білдірген 
болатын.  

Мұндайда ол кісі туралы �ткен 
шақпен естелік айту ауыр. Алла 
Тағала қадірлі ағамызды панасына 
алғай. «Достан – дұға» дегендей, 
ендігі ісіміз – марқұмға Алладан 
жарылқау тілеу, Құран бағыштау. 
Жаның жәннатта болсын, Хазірет!     

Наурызбай қажы ТАҒАНҰЛЫ,
Қазақстан Мұсылмандары 

діни басқармасының т�рағасы, 
Бас мүфти    

Мұсылман қауымының ортақ қайғысы
4алым, �стаз, дін �айраткері, �аза�стан М�сылмандары 

діни бас�армасын 10 жылдан астам бас�ар�ан 8бсаттар �ажы 
Дербісәліні� �азасы – барша м�сылман �ауымыны� орта� 
�ай�ысы. ;зімні�, �аза�стан М�сылмандары діни бас�ар-
масыны� �жымы, еліміздегі барша м�сылман жама�аты аты-
нан мар��мны� отбасына, ту�ан-туыстарына, �аза� хал�ына 
�ай�ыра к��іл айтамын. Алла алдынан жарыл�асын. Иманы 
саламат бол�ай.

П а в л о д а р  � а л а с ы н д а 
меди цина �ызметкерлері 
жал�ан вакцинация паспор-
тын жасады деген к%дікке 
ілінді.

Павлодар облыстық Полиция 
департаментінің қызметкерлері ҚР 
ҰҚК Павлодар облысы бойынша 
департамент қызметкерлерімен 
бірлесіп жедел іздестіру шарасын 
�ткізді.

Вакцина т�лқұжатын қолдан 
жасады деген күдікке ілінген 
медицина қызметкерлері ұсталды. 
Емхананың меңгерушісі, дәрігер 

және екі мейірбике адамдарды 
белгілі бір сомаға вакцина алғандар 
туралы мәліметтер базасына 
тіркеді деген күдікке ілінді.

Тергеу барысында медицина 
қызметкерлері вакциналау туралы 
200-ден астам жалған т�лқұжат 
толтырғаны анықталды. Оқиғаның 
мән-жайы тергеуден соң белгілі 
болады.

Бұған дейін  вакцинация 
паспортын сатып алған тұрғынның 
жансақтау б�лімінде жатқанын 
жазған болатынбыз.

Н.БАҚЫТ

Жалған вакцинация 
паспортын жасаған
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«Денсаулық туралы» кодекстің 77-бабы 
бойынша ерікті вакцинациялаудан бас 
тартқан жағдайда жұмыс беруші қызметкерді 
жұмыстан шығаруға құқылы ма? Осыған 
орай Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау 
министрі Серік Шәпкенов жауап берген. 
Министрдің айтуынша, Қазақстанның бас 
мемлекеттік санитар дәрігері тиісті қау-
лылар қабылдайды. Бас мемлекеттік сани-
тар дәрігердің №67 қаулысында к+рсетілген 
ұйымдардың/объектілердің COVID-19-ға 
қарсы екпе алмаған (тұрақты медициналық 
қарсы к+рсетілімдері бар және соңғы 3 ай 
ішінде COVID-19-мен ауырып жазылған 
адамдарды қоспағанда) қызметкерлер үшін 
күндізгі режимде жұмысқа жіберілуіне 
шектеу енгізілген. 

Аталған қаулының 6-1-тармағының 1) 
тармақшасында к+рсетілген ұйымдардың 
екпе алмаған қызметкерлері 7 күнде бір рет 
ПТР-тест тапсырып тұруға міндеттелген. 
Осыған байланысты жұмыс беруші COVID-
19-ға қарсы вакцинациялауды алмаған 
жұмыскерге қашықтан жұмыс нысанына 
к+шуді ұсынуға (мұндай мүмкіндік болған 
жағдайда) құқылы. =рі жұмысты қашықтан 

орындау мүмкіндігі болмаған жағдайда және 
қызметкер жұмысты күндізгі режимде жүзеге 
асыруға тілек білдірсе, қызметкер +з есебінен 
міндетті ПТР-тестілеуден (7 күнде 1 рет) +туі 
қажет. Сонымен бірге тараптардың келісімі 
бойынша міндетті ПТР-тестілеу жұмыс бе-
рушінің қаражаты есебінен жүзеге асы рылуы 
мүмкін. «Осылайша, жұмыс беруші вак ци-
нациядан бас тартуға байла нысты қызмет-
керді жұмыстан шығаруға құқылы емес. 
Со нымен қатар қызметкерлер +здерінің ең -
бек құқықтарын қорғау үшін жұмыс беру ші-
нің орналасқан жері бойынша тиісті әкім-
шілік-аумақтық бірліктің еңбек инспек-
ция сы ж+ніндегі басқармасына +тініш жа-
сауға құқылы» деген еді ми нистрлік.

Бұл пікірді Денсаулық сақтау министр-
лігінің ресми +кілі Ержан Байтанаев та 
растады. Ресми +кілге «жұмыс беруші 
қызметкерін жұмыстан шығара ала ма?» 
деген сауал тастаған едік. Ол: «Кез келген 
жұмыс беруші қызметкерін екпе алмағаны 
үшін жұмыстан шығара алмайды. Тек 
қашықтан жұмыс істеуіне, олай болмаған 
жағдайда жұмасына бір рет ПТР тапсыруға 
міндеттей алады», – дейді.

Міндетті екпе демекші, бас санитар Ер-
лан Қиясов күні кеше жаңа қаулыға қол 
қойды. Жаңа қаулы бойынша екпе алмаған 
қызметкерге жұмысқа келуге шектеу бар. 

Бұл шектеу тұрақты медициналық қарсы 
к+рсетілімдері бар, соңғы үш айда коро-
навируспен ауырған қызметкерлерге 
қатысты емес. 

Жаңа қаулы бойынша Халыққа қызмет 
к+рсету орталықтары б+лімшелері, екінші 
дең гейлі банктер, қаржы нарығының объек-
тілері, сақтандыру компаниялары, жылжы-
майтын мүлік ж+ніндегі агенттіктер, жар на-
ма агенттіктері, айырбастау пункттері, сұ лу-
лық салондары, шаштараз, химиялық таза-
лау орындары, базарлар, сауда үйлері, сау да-
ойын сауық орталықтары мен шағын мар-
кеттер, супермаркеттер мен гипер мар кет-
терге және тағы басқа ұйымдарға шек теу бар.

Бұл талапты орындамаған қызмет кер-
лер ді жұмыс беруші жұмыстан босатуға құ-
қылы. Жеке компанияда бухгалтер болып 
қызмет істейтін Жанерке Ержанқызы вак-
ци на алуға қорқатынын айтады. «Оған не се -
беп?» десек, ол «вакцина туралы түрлі қа уесет 
к+п. Қайсысы тиімді екенін біл мейміз. Бұған 
жауапты мамандар дұрыс насихат жұ мысын 
жүргізбейтінін» айтады. «Егер вак цина менің 
денсаулығыма зиянын тигізсе, қайтемін?! 
Сондықтан әзірге жұ мысты қа шықтан 
істеуге мәжбүрмін», – дейді. Ал Жас ұлан 
Ерланұлы «апта сайын ПТР тап сы руға 
қалтам к+термейді. Ал жұмыссыз қал сам, 
бала-шағамды кім асырайды?..» деп отыр. 

Fткен аптада Қарағандыда бірқатар 
жұмыс орнының басшылығы қызмет кер-
леріне «екпе алмағандар жұмыс орындарын 
босатады» деген талап қойыпты. Жұмы-
сынан айырылып қаламыз деп үрейленген 
халық қалалық емханаларға ағылған 
к+рінеді. Емханаға ағылғандардың к+бі екпе 
салдырмаса, үш күн сайын 9 000 теңгеден 
ПТР-тест тапсыруға міндеттелгенін айтады. 
Сынаманы жиі тапсыра алмайтындары 
амалы жоғынан екпе алуға келген. Қатаң 
талаптан кейін Қарағандыда екпе алушы-
лардың саны күрт +скен. Тіпті, емханаларда 
сағаттап кезек күтуге мәжбүр болған. Кезек 
к+бейген соң Денсаулық сақтау басқармасы 
басшылары қосымша екпе салатын 
емханалар ашуға тура келгенін айтып отыр. 

«Қазір вакцина алатындардың саны 
артып отыр. Сондықтан қосымша егу 
пункттерін ашуды қарастырып жатырмыз. 
Ертеңнен бастап қосымша кабинеттерде 
қабылдаймыз. Облысымызда екпе тапшы-
лығы байқалмайды», – дейді олар. 

Бізде бір мәселе бар: ол – вакцинаның 
дұрыс насихатталмауы. Жұртшылыққа 
ақпарат дұрыс жетіп жатқан жоқ. Екіншіден, 
жұртшылықтың дені «халыққа екпе алуды 
міндеттеген дұрыс емес. Бұл шара ерікті 
түрде болуы керек. Fз денсаулығымыз үшін 
+зіміз жауаптымыз» деп отыр. 

Алайда соңғы деректерге сүйенсек, індет 
жұқтырғандар саны күннен-күнге артып 
келеді. Екпе алу үшін де қатаң талап керек 
секілді. Ол – қауіпті індетті шектеудің жо лы. 
=лем вакцинадан кейін ғана коронавирусты 
ауыздықтай аламыз деп отыр. Қалыпты 
+мірге к+шу үшін де екпе қажет екенін 
ескерген ж+н.

(Басы 1-бетте)

Еркеғали БЕЙСЕН

Енді сол заңсыз миграция мә-
селесіне тоқталсақ, биыл Прези-
дент жанындағы Адам құқықтары 
ж+ніндегі комиссия еліміздегі адам 
саудасы туралы арнайы баяндама 
жариялады. Ол құжатта елімізге 
былтыр кірген шетелдіктер туралы 
бірталай мәлімет атап к+рсетілген. 
Мысалы, «Бүркіт» бірыңғай ақпа-
раттық жүйесінің мәліметінше, 
2020 жылғы 9 айда Қазақстанға 
1 миллион 915 мың шетелдік ке-
ліпті. Оның 90 пайызы – ТМД 
елдерінің азаматтары. Сондай-ақ 
Түркиядан – 35 мың, Қытайдан – 
11 мың, Үндістаннан – 7,1 мың 

және Германиядан 7,7 мың адам 
келген. Бір ескерерлігі, мұнда к+-
ші-қон заңнамасын бұзушылардың 
к+бі – Fзбекстан азаматтары. Ал 
ТМД-дан тыс елдердің ішінде жиі 
заң бұзатын Қытайдың 268 азаматы 
әкімшілік жауапкершілікке тар-
тылған. Сондықтан прокуратура 
органдары заңсыз к+ші-қон факті-
лерінің алдын алуды осы салаға 
жауапты мемлекеттік органдардағы 
заңсыздықтарды әшкерелеуден 
бастауға к+шті. Мысалы, Бас про-
куратура Жамбыл облысы Полиция 
департаментінің 2013-2018 жыл-
дардағы азаматтық және к+ші-қон 
туралы заңнаманы қолдану мәніне 
тексеру жүргізіп, к+ші-қон заңна-
масын бұзудың к+птеген фактісін 
анықтаған. Нәтижесінде, Жамбыл 
+ңірімен шектесіп жатқан елдердің 
азаматтарын Қазақстанға кіргізу 
ісінде делдалдық жасаған департа-
менттің бір б+лім бастығы Қыл-
мыстық кодекстің 394-бабы 2-б+-
лігі бойынша 7 жылға, тағы 2 қыз-
меткері 3 жылға сотталып кетті.

Алайда қазір адам саудасымен 
күреске байланысты халықаралық 
шарттар біріккен күрес үрдістері 
болғанымен, бұл мәселе әлі күнге 
дейін нақты шешімін таппай 
келеді. Мысалы, әлемдегі адам 
саудасы құрбанының 70 пайыздан 
астамы әйелдер мен қыздар десек, 
жалпы құрбандардың үштен бірін 
балалар құрайды екен. Қалған 
пайыз тегін жұмыс істету және 
локальді соғыстар кезінде мәжбүрлі 
түрде ұрыс алаңында қызмет еткізу 
үшін құлдыққа ұшырайтын ер-
азаматтарға тиесілі. Бұл ретте Қа-
зақстанда адам саудасына қатысты 
кең тараған сала жез+кшелік болып 
тұр. Тән саудасына түскен әйелдер 
к+біне Ресей, Түркия және Сауд 
Арабиясына ж+нелтіледі. Сондай-
ақ бізге к+ршілес Fзбекстан, 
Тәжікстан және Қырғыз елінен 

құрылыс, ауыл шаруашылығы, 
сауда-саттық саласында жұмыс 
істеуге келіп, құлдыққа түсіп қалып 
жатқан ер-азаматтар баршылық. 
Демек, адам саудасы фактілерінің 
осылайша к+ші-қон үдерістерімен 
бірге дамитынын мониторинг 
жұмысы дәлелдеп отыр.

БІЗДЕГІ К	ЗЖҰМБАЙЛЫҚ 
АҚШ-қа ЖАҚПАДЫ

Елімізде адам саудасына қа-
тысты қылмыстық жауапкершілік 
2006 жылы іске қосылса, 2008 
жылы БҰҰ Палерм хаттамасына 
қол қойдық та, талап кішкене қа-
таңдай түсті. Дегенмен АҚШ Мем-
лекеттік департаменті 2019 жылғы 
есебінде Қазақстанды адам сау-
дасымен күресте «бақылаудағы 
елдер» қатарына енгізіп, біздің 

заңнамалық жауапкершілікті әлсіз 
деп таныды. Сондай-ақ елімізде 
бұл бағыттағы қылмыс санының 
азаймай отырғанын «бетімізге 
басты». Бұлай істейтін ж+ні де бар. 
Себебі биыл Қазақстанда адам 
саудасына байланысты қылмыс 
былтырғымен салыстырғанда 2 есе 
к+п тіркелген. Бұл туралы таяуда 
Бас прокуратура қылмыстық қу-
далау қызметінің басшысы Серік 
Шалабаев мәлімдеді. Оның ай-
туынша, биыл қаңтар-мамыр 
айын да адам саудасына байланысты 
63 құқықбұзушылыққа жол беріп 
қойыппыз. Соңғы 5 айда кәмелетке 
толмағандарды сатқаны үшін 25 
адам, жез+кшелікпен айналысуға 
арналған притондар ұйымдас тыр-
ғаны немесе ұстағаны және жеңге-
тайлық үшін 6 адам, адам саудасы 
үшін 4 адам қылмыстық жауапкер-
шілікке тартылған. Ал ІІМ Кри-
миналдық полиция департа менті-
нің бастығы Думан Таев былтыр 
1 200 адамның із-түзсіз жоғалып 
кеткенін жария етті. Оның 22-сі – 
бала, к+бі – қызметтік іссапарға 
шыққан, +зге +ңірлерге маусымдық 
жұмыс іздеп кеткен, авток+лік, жүк 
тасымалдауға аттанған ер адамдар. 
Осы орайда ІІМ +кілі әлемге адам 
саудасы +ршіген ел ретінде атымыз 
шыққанын жасырмады. «Адам 
саудасы бойынша Қазақстан әлем 
бойынша екінші рейтингте тұр. 
Кейінгі жылдары біздің азамат-
тарды Бахрейнге, Түркияға, Оң-
түстік Кореяға құлдыққа шығару 
каналдарының жолы кесілді. Адам 
саудасының ішкі трафигімен де, 
сыртқы трафигімен де бетпе-бет 
келіп отырмыз», – деді Думан Таев.

Еске сала кетсек, әлемде адам 
саудасын бағалаудың 3 санаты бар. 
Мына ІІМ +кілі айтқан екінші 
санатқа қосылған елге халықаралық 
деңгейде шектеулер (халықаралық 
қаржы институттарының к+мегін 

шектеу, гуманитарлық емес к+мек 
түрлерін тоқтату, тағы басқа) 
қойылып немесе АҚШ бастаған 
кей елдердің санкциясы салынуы 
мүмкін. Сондықтан әзірге қалып-
тасқан жағдайды түзету және адам 
саудасының алдын алу мақсатында 
Қазақстанға 11 ұсыныс жолданды. 
Сол үшін жанталасып, адам сауда-
сына қатысты жауапкершілікті 
күшейте бастадық. 2020 жылғы 
1 қаңтардан бастап еліміздегі Қыл-
мыстық заңнамаға енгізілген түзе-
тулер заңды күшіне енді. Атап 
айтқанда, 2014 жылғы 3 шiлдедегі 
ҚК-нің 128-бабы 1-тармағында 
«Адамды сатып алу-сату немесе 
оған қатысты +зге де мәмiлелер 
жасасу, сол сияқты оны қанау не 
азғырып к+ндiру, тасымалдау, беру, 
жасыру, алу мақсатында +зге де іс-

әрекеттер жасау – мүлкі тәркіленіп, 
4 жылдан 7 жылға дейiнгi мерзiмге 
бас бостандығынан айыруға жаза-
ланады» деп жазылған. Бұрын жаза 
3 жыл болатын. Ал адам саудасына 
қатысты топтық түрде жасалған 
қыл мыс болған жағдайда қылмыс-
кердің мүлкі тәркіленіп, 15 жылға 
дейін бас бостандығынан айыру 
жазасы қарастырылған. Сондай-ақ 
«Кәмелеттік жасқа толмаған бала-
ларды сату» деп аталатын 135-бап 
бұрынғыдан да қатаң жаза қолда-
нуды қарастырады. Егер біреуге 
сатқан немесе сатып алған бала 
қайтыс болса, оның +ліміне кінәлі 
адам 18 жылға қатаң тәртіптегі ко-
лонияға қамалады.

Дегенмен АҚШ Мемлекеттік 
департаментінің баяндамасында 
Қазақстанда жез+кшелік пен әйел 
саудасы +зекті мәселе екені және 
бұл іске жергілікті құқық қорғау 
органдары +кілдерінің «қам қор-
лық» к+рсететіні нақтыланған. 
Fзіміздің үкіметтік емес ұйымдар 
да адам саудагерлері жауапкерші-
ліктен жалтару үшін құқық қорғау 
органдарының қызметкерлеріне 
пара беретінін, тіпті кей полиция 
қызметкері мәжбүрлі еңбек пен 
жыныстық қанаушылық қылмыс-
тарына «қамқор» болатынын ай-
тып, дабыл қағуда. Сондай-ақ адам 
саудасы құрбандарының айғақ-
тарына қарамастан, кейбір қыл-
мыс тық істер «дәлелсіз» деп жабы-
лып қалатын к+рінеді. «Пара» де-
мекші, 2017-2018 жылдары ішкі 
істер органдары мигранттардың 
26 мыңнан астам жалған медици-
налық анықтама ұсынғанын әш-
керелеген. «Мұндай жағдайға ішкі 
істер органдары мен денсаулық 
сақтау мекемелері қызметкер-
лерінің қатарындағы сыбайлас 
жемқорлық ықпал етуі мүмкін» 
делінген сондағы хабарламада.

С+йтіп жүріп Қазақстан екінші 

жыл қатарынан адам саудасымен 
күресте екінші деңгейдегі тізімде 
қалды.

ҚҰЛДЫҚ ҚАМЫТЫН 
ЖҰМЫССЫЗДАР КИЕДІ
Жоғарыдағы мысалдың бәрі 

қазақстандық құзырлы органдар 
бұл мәселеде қол қусырып қарап 
отыр дегенді білдірмейді, әрине. 
Айталық, 2019 жылы елімізде адам 
саудасына қатысты 141 қылмыстық 
іс қозғалса, оның 59-ы адам ағзасын 
сатуға қатысты болған. Бұл ретте 
ІІМ 2017 жылдан бері адам ағза-
сының заңсыз саудасы және транс-
плантациясымен айналысқан 
транс ұлттық ұйымдасқан қыл-
мыстық топтың әрекетін әшкере-
леді. Олар 2 жылда Украина, Fз-
бекстан, Қырғыз Республикасы 
мемлекеттерінен донор тауып, 
олардың бүйрегін израильдік 
репициенттерге +ткізіп отырған. 
Қылмыстық топ 57 заңсыз транс-
плантациялық ота жасап, шамамен 
10 миллион доллар табыс тауыпты. 
Олардың бірі Словенияда қолға 
түсті. ІІМ Тергеу департаменті сол 
трансұлттық топтың үстінен қоз-
ғалған тергеуді былтыр аяқтады. 
Ведомство мәтіметінше, аталған 
құқықбұзушылық бойынша 133 іс 
тергеліп, 48 адам қылмыстық 
жауапкершілікке тартылған. Осы 
мәселеге қатысты пікір білдірген 
Мәжіліс депутаты Айқын Қоңыров 
бұл жағдайда мемлекеттің үнсіз 
қал мауы керегін ескертті. «Ашық-
тық пен жариялылық заңсыз скаль-
пельге қарсы қаруға айналуы тиіс. 
Меніңше, ол туралы деректі немесе 
к+ркем фильм түсіру керек. Бұл 
құқық қорғау органдарының адам 
ағзасының трансплантациясы 
және саудасымен айналысатын 
халықаралық топтарға қарсы әре-
кетін к+рсету үшін қажет. Қыл-
мыскерлерді әшкерелеп, жазаға 
тартып, трансплантологияның 
заңды жұмыс істеуіне жол ашуымыз 
керек. Бұлай болмаған жағдайда, 
бұл іс адамдардың денсаулығы мен 
+міріне қауіп т+ндіретін заңсыз 
бизнеске айналып кетеді», – дейді 
ол.

Қазір коронавирус індеті әлем-
дік экономиканы едәуір құлды-
ратып, тек Қазақстанда емес, әлем-
дік деңгейде жұмыссыздар санын 
арттырып отыр. Ал олардың саны 
ұлғайса, ақша үшін тәнін, ағзасын 
саудалайтын, т+мен шарттармен 
жұмыс іздеп, құлдыққа ұшырай-
тындар к+бейеді. Сондықтан адам 
саудасының алдын алу аталған 
қылмыстың орын алуын жеңіл-
дететін себептермен күрестен бас-
талуы тиіс. Мысалы, Internet World 
Stats ұйымының мәліметінше, 
Қазақстан интернет арқылы 
арбауға ыңғайлы елдердің қатарына 
жатады. Сондықтан ақпараттық 
қауіпсіздік саласындағы шектеу 
және ағарту жұмыстарын күшей-
ткен ж+н. =йтпесе, ІІМ +кілдері 
жыл сайын елімізде және шетелде 
адам саудасының құрбаны болған 
80-ге жуық отандасымыз анық-
талып, шамамен 180 қылмыстық іс 
қозғалатынын айтып отыр. «Адам 
саудасына байланысты қылмыстар 
карантин уақытында да байқалды. 
Еліміздегі адам саудасының құр-
бандарына айналғандардың ішінде 
+з азаматтарымыз да, шетелдіктер 
де бар. Практика к+рсетіп отырған-
дай, оның к+бі Орталық Азия ел-
дерінің азаматтары. Пайызға шақ-
сақ, құлдыққа тартылғандардың 
90 пайызы – Қазақстан азаматтары» 
делінген ведомство мәліметінде.

(Басы 1-бетте)

Мадияр ТӨЛЕУ

Осы тұста әңгімені әріден 
тартуға тура келеді. 2018 жылы 
шілдеде мотор отынының сапасы 
K-4 және К-5 экологиялық клас-
тарына сәйкес келуі тиіс болды. 
Сол кезде Энергетика ми нистрі 
болған Қанат Бозымбаев үш ірі 
мұнай +ңдеу зауытына енгізілетін 
ж+ндеуді басқаруды авто мат-
тандыру жүйесінің тиім ділігін алға 
тартып, зауыттарға 3 жыл сайын 45 
күндік ж+ндеу жүр гізілетінін 
айтқан болатын. Бірақ бұл ж+ндеу 
жұмыстары жоспар бойынша әр 
зауыттың +ңдеу к+лемін жылына 
300 мың тоннаға дейін арттырып, 
елді бензин тапшылығына ұшы-
ратпау қажет болған. Алайда к+ріп 
отырғандай, нәтиже мүлде олай 
болмады. Қазақстанда бензин 
тапшылығы әдеттегі жағдайға 
айналды. 2018 жылы зауыттар 
жаңартылып жатқанда бензин 
тапшы болып, Аи-92 маркалы 
сұйық отынның бағасы кей 
аймақтарда 200 теңгеге дейін 
жетті .  Енді  биыл да  кешен 
ж+нделеді дегенде осыған ұқсас 
жағдай қайталанып отыр. Расы-
мен, ж+ндеу жұмыстары тек кері 
әсерін тигізер болса, зауыттарды 3 
жыл сайын неге жаңартуымыз 
керек? Яғни, Президенттің аталған 
мәселеге к+ңіл б+луі орынды. Бұл 
проблема елге кесірін тигізетін 
тағы бір проблеманы туындат-
қанын к+ріп отырмыз. 

ВИЦЕ-МИНИСТРДІҢ С	ЗІ 
ЖАЛҒАН БОЛЫП ШЫҚТЫ 

Биыл наурызда Энергетика 
вице-министрі =сет Мағауов 
«қазақстандықтар мұнай +ңдеу 
зауыттарын ж+ндеу кезінде бензин 
тапшылығы мен қымбаттауын 
сезінбейтін болады» деп айтты. 
Оған «қаңтардан бастап біз қор 
жинау үшін мұнай +німдерін 
экспорттауды тоқтаттық. Бұл 
уақытылы шара болды деп айтуға 
тиіспін. Бензин бойынша біздің 
қордағы к+лем 200 мың тоннадан 
250 мың тоннаға дейін +сті» деп 
қосып қойған еді. Бірақ мүлде олай 
болмады. Мәселен, жаздың ба-
сында-ақ Қызылорда, Түркістан 
облысы мен Шымкент қала сын-
дағы жанармай құю бекеттерінде 
сұйық отыны тапшы болып жатты. 
Шынында, Шымкенттің аума-

ғында бүтін бір үлкен аймақты 
жанармаймен қамтамасыз етуге 
шамасы жететін қазіргі заманғы 
мұнай +ңдеу зауыты бар. Мәселе 
неде? Бензин тапшылығының түп 
себебі 2021 жылғы қаңтарда бас-
талған. Атырау облысына KEGOC 
энергиясын жеткізуде қиындық 
болды. Бұл жағдай Атырау мұнай 
+ңдеу зауытында бензин мен ди-
зель отынының +ндірісіне айтар-
лықтай әсер еткен апатты тудырды. 
Кейін сәуір айында Атырау мұнай 
+ңдеу зауыты ж+ндеу жұмыстарын 
тоқтатуға мәжбүр болды. Нау-
рыздың аяғынан сәуірдің аяғына 
дейінгі кезеңде күрделі ж+ндеу 
үшін Шымкент мұнай +ңдеу 
зауытын жоспарлы түрде тоқтату 
к+зделген еді. 

Ал Атырау мұнай +ңдеу зауы-
тында жоғары сұранысқа ие бен-
зин мен дизельді отын +ндірісі 
едәуір т+мендеп, зауытты жоспар-
дан тыс ж+ндеу қажеттілігі туын-
даған соң, Энергетика министрлігі 
наурыз-сәуір айында жоспар лан-
ған Шымкент мұнай +ңдеу зауы-
тындағы ж+ндеу жұмысын кейінге 
қалдырды. Шынында, кейінге 
қалдыруға мәжбүр болды. Сосын 
елімізде жанар-жағармайға сұра-
ныс 20 пайызға +сті. Б+лшек сауда 
нарығының ірі қатысушылары 
сұраныс жоғары болатын мау-
сымды қалыпты жағдайда +ткізу 
үшін дизельдің қорын жасауды дер 
кезінде қамтамасыз еткен. Ал 
тауар қорын тек 2-3 аптаға ғана 
жасайтын жергілікті б+лшек сауда 
мұндай қарқында жұмыс істей 
алмай қалды. Шымкент МFЗ 
ж+ндеу жұмыстарын аяқтағаннан 
кейін, 18 маусымнан бастап сұйық 
отынды қайта жеткізе бастады. 

Биыл қаңтар-наурыз айы 
аралығының қорытындысы бо-
йынша, Қазақстанда 3 миллион 
тоннадан аса мұнай +німдері 
+ндірілген. Ал бензин бойынша 
к+рсеткіш 1,1 миллион тоннаға 
жетіпті. Энергетика министрлігі 
жоспардың 94,5 пайызға орын-
далғанын айтады. Ал дизель оты-
нының к+лемі – 1 миллион тонна. 
Жоспар 89,7 пайыз іске асқан. 
Бірақ осыған қарамастан тапшы-
лықты к+ріп отырмыз. Егер әр 3 
жыл сайын мұнай +ңдеу зауыттары 
ж+нделе берсе, мұндай келеңсіз 
жағдай жиі қайталанбақ. Бірақ 
халықаралық тәжірибе бойынша, 
мұнай +ңдеу зауыттары ылғи қа-
дағаланып, қажет кезінде жаңар-
тылып отырылуы қажет екен.

ЗАМАНАУИ ҚҰЛДЫҚ: адам саудасы азаймады
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МҰНАЙ ЗАУЫТТАРЫН 
ЖӨНДЕУ 
ақша жымқырудың жолы ма?

Міндетті екпе: қызметкер жұмыстан шығарылмайды
Екпені міндеттеген д�рыс па? �уелде екпе салдыру – әр адамны� 

�з еркі деген. К�п �замай, «екпе алма�андар ж�мыстан шеттетіледі» 
деген пікірлер айтыла бастады. �азір к�пшілікті� пікірі екіге жарыл-
�ан: бірі – екпені �олдайтындар, екіншісі – антиваксерлерді� с�зіне 
еретіндер. Жалпы, екпе алма�андар ж�мыстан шеттетіледі деген 
а�парат �айдан шы�ты? Б�л шынды��а жанаса ма?

Айым БЕКТҰР

AI  YNQQ
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АЙМАҚ

БАЛЫҚ ТА КЕТТІ АЗАЙЫП…
Мамандардың айтуынша, 

осыдан 35 мың жыл бұрын пайда 
болған Балқаш к�лінде қазіргі 
уақытта балықтың 26 түрі бар. 
Олардың барлығы – жерсін ді ріл-
ген балықтар. Ресми деректер 
бойынша, 1930-1940 жылдары 
жылына 5 000 тоннадан астам, ал 
1961 жылға дейін жылына орта 
есеппен 2 300 тонна Балқаш ала-
бұғасы ауланған. Ол кәсіптік мәні 
бар балықтардың ішінде 2-орында 
тұрған. Кейіннен Балқаш к�ліне 
жерсіндірілген жыртқыш к�к сер-
ке мен ақмарқа балықтар жібе рі-
луі нің салдарынан Балқаш ала бұ-
ғасының саны азайып, 1966 жылы 
бар болғаны 10 тоннадай ғана 
Балқаш алабұғасы ауланған. Ал 
1971 жылдан кейін Балқаш ала-
бұғасы мүлде ауға түспеген. 
Ашар шылық жылдары Балқаш 
алабұғасы осы �ңірдегі жергілікті 
тұрғындардың құт-берекесі деп 
есептелініп, к�птеген адамның 
ашаршылықтан аман қалуына 
септігін тигізген. Мәселен, бұл 
балықтың к�птеп кездесетіні, 
оған қармақ салған кезде қар-
мақты бірден қабатыны, сүзекі 
тартса топ-тобымен топырлап 
түсетіні және жалтылдақ сүйресе 
үйірімен ілесетіні туралы аңыз 
әңгімелер к�п сақталған. 

1970 жылдары Балқаш к� лі-
нен жоғалып кеткен құнды әрі 
дәмді балық – әйгілі Балқаш 
шар майы (маринка) тағдыры 
қайталана ма деп қауіптенген 
тұрғындарды к�лдің жайы алаң-
датады. Кезінде Балқаштың к�к-
басын құны т�мен балық санын 
азайту мақсатында к�лге жібе-
рілген к�ксерке ығыстырып шы-
ғар ған еді. Соның әсерінен бір 
к�лді мекен еткен жыртқыш ба-
лықтарға қорек жетпеді. Ұзын ды-
ғы 12-15 сантиметр шұбарбалық 
және Қызыл кітапқа енгізілген 
Балқаш алабұғасын к�ксерке жеп 
тауысты. 

– Бұрындары бір шаршы метр 
суда жиырма шақты алабұға 
шүпірлей жүзіп, к�л беті «қайнап» 
кетеді екен. Ел аузында «алабұға 
– мәрт балық, қармақты салған 
бетте қабады. Сүзекі тартсаң 

тобымен, жалтылдақ сүйресең 
үйірімен ілеседі» деген сипаттағы 
әңгімелер ғана қалған қазір. Бал-
қаш алабұғасы, Балқаш шар ма-
йы және Балқаштың шұбар балы-
ғы – к�лдің тумасы. 1903 жылы 
Іле �зені арқылы сазан келген. 
1949 жылы – пілмайы, табан, 
1957-1958 жылдары к�ксеркемен 
бірге жайын, қарак�з, ақбалық, 
берш, торта жіберілген. Балқаш 
к�лінің тума балықтарының 
азаюына к�ксерке, жайын және 
ақмарқа сияқты жыртқыш ба-
лықтарды акклиматизациялау, 
гидрологиялық режимнің бүлінуі 
себеп болды. Жыртқыш балық-
тың биологиялық ерекшелігі – ол 
жылдам және баяу �сетін болып 
екі экологиялық түрге б�лінеді. 
Сондай-ақ к�лде жылдам �сіп 
кеткен жыланбас балықтың зия-
ны к�п тиді. Тамақ талғамайтын 
жыртқыш балық құртшабақтарды 
ғана емес, ұзындығы 21 санти-
метрге жететін торта, сазан, та-
бан, алабұға сияқты балықтармен 
де қоректенеді. Бұл балық, әсіресе 
қарқынды қоректену кезеңінде – 
сәуір-шілде айларында негізінен 
сазан (43,7 пайыз) және к�ксер-
кемен (34,6 пайызға дейін) қо рек-
тенеді. Айта кетейік, 1970-1980 
жылдары пілмайы балығының 
ауланымы 30 тоннаға дейін жет-
кен. 1990 жылдары оның да 
аулану к�лемі күрт азайып кетті. 
Қаяз бен д�ңмаңдай Балқашта 
�сіп-�ніп кете алмады. Балқашта 
аулауға келмейтін балықтың бес 
түрі бар. Олар: гамбузия, амур 
шабағы, жалғантеңге, элеотрис 
және амур бұзаубасы. Бұлардың 
бәрі де кәсіптік балықтарды жер-
сіндіру кезінде солардың шабақ-
тарының арасында кеткен керек-
сіз балықтар. Олардың �сі мін 
тежеу мүмкін болмай отыр, – 
дейді Қазақ балық шаруашылығы 
ғылыми-зерттеу институтының 
ардагері Боранбай Кенжебеков.

Балқаш к�лінің негізгі табиғи 
қоры сазан, табан, қара балық 
(шармай), м�ңке, жайын, ақсер-
ке, к�ксерке, қаяз, шортан, бе кі-
ре, аққайран болғанымен, балық 
шаруашылығы 7-8 мың тонна 
балық беруден әрі аса алмай отыр. 

НУ ҚАМЫС ТА ЖОҚ БҮГІН...
– Ертеректе Балқаш к�лінің 

жағалауына ит тұмсығы батпай-

тын нар қамыс жауып жатқан. 
Жуандығы жас баланың білегін-
дей қамысты неше алуан қа нат-
тылар, ондатрлар, доңыздар, 
жабайы мысықтар, жолбарыстар 
мекендеген десек, ешкім сен бей-
ді. Bйткені к�л байлығын к�зімен 
к�рмеген бүгінгі ұрпақ бұл с�-
зімізді аңыз, ертегі сияқты қабыл-
дайтыны анық. Табиғат байлығын 
адамның қомағайлықпен құртып 
жібергенін қайдан білсін?!

К�нек�здердің айтуынша, 
ертеде к�л ажарын кіргізіп, ат-
тылы кісінің бойын жасырар ну 
қамыстың үкілі шашақтары 
ерекше сұлуланып тұрады екен. 
Самал желмен сыбдыр қаққаны 
да ғажап к�рінеді. Bкінішке қа-
рай, қазір ол к�ріністі ұшырата 
алмайсың. Таусылмайтындай 
к� рінген бір кездегі нар қамыстың 
орнын борпылдақ сор топырақ 
басқан, – дейді Балқаш қаласы-
ның тұрғыны, журналист Нұрдос 
Кәрім. 

Табиғат жанашырларын к�л-
дің қазіргі тағдыры алаңдатып 
отыр. К�л жағасындағы қамыс-
тың құруы онда �мір сүретін аң 
мен құстың азаюына және судағы 
тұз м�лшерінің артып, судың 
тартылуына әсерін тигізеді екен.

– Табиғат байлығы да �лшеулі. 
Кеңес кезінде қамыс зауыты 
ашылып, қысы-жазы нар қамыс-
ты да, балауса құрақты да қыл-
танағын қалдырмай шауып алды. 
Болашағын ойламай, жоспар 
қуалаған шаруалар табиғаттың 
сырын қайдан ұқсын?! Жаға лау-
дағы қамыс-құрақты құртқан соң, 
аң мен құс азайып кетті. Бұдан 
кейін бір литр судағы тұздылық 
2,26 грамнан 3,22 грамға артты. 
Балқаш суының тұздылығының 
артпауына жағасындағы қалың 

қамыстың әсері мол еді, – дейді 
«ЭКОШ» ұйымының жетекшісі 
Людмила Страшко.

Bткен ғасырдың 40-жылдары 
Балқаш маңындағы 1 миллион 
гектарға дейінгі алқапты қамыс 
алып жатты. Бұл Еуразия құрлы-
ғындағы қамыс «тоғайының» ең 
ірісі болды. К�лдің негізгі үлкен 
аралдары – Басарал, Тасарал, 
Ортаарал, Алғазы және Шаға-
лалы, Кіші Тасарал, Шайтанарал, 
Маяктұрған секілді бірнеше басқа 
да аралдарын қалың қамыс жауып 
жатқан екен.

Қамыстың сиреуіне �рттің де 
зардабы тиіп отыр. Биылдың 
�зінде Алматы облысы Балқаш 
ауданындағы Жиделі ауылынан 
25 шақырым жердегі мемлекет 
қорғауындағы «тоғайды» қызыл 
жалын шарпыды. Бұдан б�лек, 
Балқаш қаласына жақын жердегі 
к�л жағалауындағы 10 гектардан 
аса аумақты алып жатқан қамыс 
�ртеніп кетті.

АРАЛДЫҢ КЕБІН 
КИЕ МЕ?

Оның бетін аулақ қылсын, 
алай да алаңдауға бірнеше себеп 
бар. Біріншісі, Қапшағай су қой-
масына қатысты. Міне, жарты 
ғасырға жуықтап қалды, оны то-
лықтыруға Іленің суы пайдала-
нылып жатыр. Осының салдары-
нан �зеннен келетін судың к�лемі 
бұрынғының үштен екі б�лігіндей 
азайып, к�лдің деңгейі т�мендеді. 
Оның м�лшері жылына 15,6 
сантиметрге жетті. С�йтіп, 1908-
1946 жылдары су деңгейінің 
табиғи т�мендеуінен асып түсті.

Балқаштың таяздануы оның 
онша терең емес батыс б�лігінен 
айқын аңғарылды. 1972-2001 
жылдары к�лдің оңтүстігіне қа-

рай 8 шақырымда жатқан Ала к�л 
құрғап қалды деуге болады. Осы 
кезеңде Балқаштың оңтүстік 
б�лігі барынша зардап шекті. 
Оның т�ңірегіндегі 16 су жүйе-
сінен тек бесеуі ғана қалды, бас-
сейннің үштен бір б�лігіне жуығы 
ш�лге айналды. Кепкен к�лдің 
түбінен к�терілген тұзды тозаң 
аймақ климатына кері әсерін 
тигізді. Ал жағалаудың тұзданған 
топырағы құнарсызданып қана 
қоймай, сағаны сағал-сағал 
қылды.

– Іле-Балқаш бассейнінің 
экологиясын тұралатқан тағы бір 
фактор – Балқаш комбинатына 
қарасты бірнеше кәсіпорын 
т�гетін �ндірістік қалдық. Bткен 
ғасырдың соңғы онжылдығының 
алғашқы жартысында комбинат 
т�ккен �ндірістік қалдық к�лемі 
жылына орта есеппен 280-320 
мың тонна болғаны, к�л түбінде 
76 тонна мыс, 68 тонна мырыш, 
66 тонна қорғасын тұнбасы жат-
қа ны ж�нінде мәліметтер бар. 
Bндірістік қалдық қоймасынан 
шаң болып к�терілетіні қанша-
ма? – дейді осы саланы бірнеше 
жыл зерттеген әріптесіміз Jлібек 
Jбдірәш бір с�зінде.

Қазір Қаратал, Лепсі, Ақсу 
�зендерінің мол суы к�лге жет-
пей, суармалы егістікке жұм-
салады. Бұрын Балқашқа құйып, 
оның табиғи су деңгейін сақтап 
отыруға септігін тигізген Аяг�з, 
Биен, Сарқанд және Басқан да 
бүгінде арнасын �згерткен. Бал-
қаш ш�лейт және ш�л белдеуде 
жатқандықтан, климаты шұғыл 
континентті. Суының булануы 
�те жоғары. Сондықтан деңгейі 
шұғыл �згеріп отырады. Балқаш 
к�лі кейінгі жылдары 2 метрге 
жуық т�мендеген. 

АЛАҢДАУҒА НЕГІЗ ЖОҚ...
Экология, геология және 

табиғи ресурстар вице-министрі 
Серік Қожаниязов осылай дейді.

 – Алдымен әлемдегі  су 
ресурстарына қатысты жалпы 
жағдай жақсарып келе жатқан 
жоқ екенін атап �ткім келеді, жыл 
сайын экономика мен жердегі 
тұрғындардың �суімен бірге суға 
деген сұраныс та артып келеді. 
Қазір Қазақстанда судың аздығы 
байқалады, бұл жағдай әсіресе 
оңтүстікте, Сырдария �зенінің 
бойында, сондай-ақ республи ка-
ның батысында және Іле �зенінің 
бойында анық сезіледі. Балқаш 
к�ліне келетін болсақ, ол бо йын-
ша барлық мәселе шешіліп жа-
тыр. Балқаш Аралдың тағдырын 
қайталамайды деп сеніммен айта 
аламын. Бұл пікірді ғалымдардың, 
к�пжылдық тәжірибесі бар су 
мамандарының қорытын дыла-
рына сүйеніп айтып отырмын. 
Зерттеулер к�рсеткендей, к�лдің 
тұрақты деңгейде сақталуы (Бал-
тық жүйесінің 341 м белгісінен 
т�мен емес) оған жыл сайын 12 
млрд м3 судың құйылуы кепіл 
болады. К�пжылдық бақылаулар 
барысында соңғы 25 жылда к�л-
дің деңгейі 342 м-ден т�мен-
демегені анықталды. Бұл деңгейді 
сақтау үшін к�лге Балқаш ағы ны-
ның 70%-ы болатын трансше-
каралық Іле �зенінен жылына 
кемінде 12 текше метр су келуі 
қажет. Бүгінде Іле �зенінен Бал-
қаш к�ліне орта есеппен жылына 
12,8 текше метр су келеді. Яғни, 
к�лдің таяздану қаупі жоқ.

Іле ағынының 80%-ы Қытайда 
қалыптасады, ол соңғы жылдары 
�з аумағында �зен бойында қар-
қынды дамып келеді. Сондықтан 
біз ҚХР-мен осы бағытта тығыз 
жұмыс жүргізіп жатырмыз. Қы-
тайдың �зінің 3500 жылдан астам 
тарихында ешбір елмен су б�лу 
ж�ніндегі келісімдері болмағанын 
атап �ткім келеді.

Біз екі елдің Мемлекет басшы-
ларының тапсырмасы бойынша 
2015 жылдан бастап Қытаймен 
тиісті келісімді дайындау бойын-
ша жұмыс жүргізудеміз. Қытай 
тарапымен келісс�здер бары сын-
да барлық негізгі мәселелер, со-
ның ішінде Іле �зені бойынша 
Бал қашқа жыл сайын кемінде 
12 текше метр су келуі тиіс деген 
ұс та нымымыз назарға алынып 
жатыр, – дейді Серік Қожаниязов. 

С�з соңында Балқашты сақтау 
сіз бен біздің қолымызда екені, ол 
үшін мемлекет үлкен бағдарла-
малар түзіп, сол арқылы к�лді 
сақтап қалу керек дегіміз келеді. 

Қарағанды облысы

Балқаш көлі тартылып барады
Экологтер осылай деп дабыл �а�ып жатыр. Жа�ында кли мат-

 ты� �згеруіні� гидрологиялы� салдарын зерттейтін NASA және 
Sircle of Blue мамандары 2021 жылы �ш миллионнан ас там адам 
Бал�ашта�ы суды� таяз әсерін сезінетінін ескертті. Сарап шылар 
«Бал�аш к�лі Аралды� кебін кие ме?» деп �ауіп тенеді.

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Jрине, бюджеттен қаншама 
миллион қаржы б�лініп тұрғызыл-
ған нысандардың бір жылға жет-
пей табиғаттың тосын мінезіне 
шыдас бермей, қирай бастауы – 
�кінішті жайт. «Абайдың 125 жыл-
дығында салынған бірде-бір нысан 
н�серден құлаған жоқ. Bйткені 
әрбір құрылысты ауданның сол 
кездегі бірінші басшысы Хафиз 
Матаев тікелей бақылайтын, �зі 
үлгермей жатса, ауатком басшы ла-
рына тапсыратын. 50 жыл �тсе де, 
сол құрылыстар әлі тұр. Бақы-
ламаған соң мердігерлерге бәрібір» 
деп жазды �зінің Facebook-тегі 
парақшасында Абай ауданының 
тұрғыны Мәлікаждар Жүнісжанов.

Бұл тақырып әлеуметтік желіде 
де қызу талқыланды. «Миллиард тар 
желге ұшты. Мен сорлы Абай дың 
екі томдық жаңа үлгідегі жи нағын 
баспадан шығаруға қаржы тап-
падым. Bз зейнетақыма 100 да  на 
ғана шығардым. «Қайран қар жы-
лар босқа шашылған» деп күйі нем 
де қоям», – дейді желі қолда ну -
шысы, абайтанушы Асан Омаров.

Қаншама жыл қараусыз қалған 
Құнанбай қорымы былтырғы ме-
рейтой аясында абаттандырылған 
соң мемлекет қарамағына алынған 
еді. Қазір нысан Семей қаласын-
дағы облыстық �лкетану музейіне 

қарайды. «Болған жайтты музей 
тарапынан ауданға хабарладық. 
Акт жасатамыз. Негізі, тапсырыс 
беруші біз емес. Абай ауданының 
орталығы – Қарауылдағы Мәде-
ниет үйі мекемесінен қабылдап 
алғанбыз. Нысан құрылысын 
жүргізген мердігердің кепілдігі бар 
болса, солар қайтадан жасап беруге 
тиіс», – дейді музей директоры 
Қайрат Сабырбай.

Бұл – алғашқы жағдай емес. 
Осыдан бірнеше ай бұрын былтыр 
ж�ндеуден �ткен Жидебайдағы 
мемориалдық кешеннің т�бесінен 
де су аққан болатын. 

А.�БІЛ,
Абай ауданы

Шығыс Қазақстан облысы

Талды�ор�анда�ы Сал-
танат сарайында отба сылы� 
�&ндылы�тарды насихаттау, 
жас &рпа� тәрбиесін &лтты� 
салт-дәс т�рлерге сай ж�зеге 
асыру ма�сатында елі мізде 
жыл сайын �ткі зі летін «Ме-
рей лі отбасы» &лт ты� бай-
�ауы ны� об лысты� сатысы-
ны� �оры тындысы шы�ары-
лып, бай�ауды� же�імпаз-
дары  марапат талды. Ме рей-
лі отбасыларды облыс әкі мі-
ні� бірінші орынбасары Лаз-
зат Т&рлашов �&тты� тады.

Болат АБАҒАН

Байқаудың облыс деңгейіндегі 
іріктеу кезеңіне 400-ден аса 
�тініш келіп түскен. Оның ішінен 
40 отбасы бірінші кезеңде әулет 
тарихы жинақталған альбом 
ұсынып, олардың арасынан 20-сы 
екінші кезеңге �тіп, бақ сынады. 

Биыл жетінші жыл ұйымдас-
ты рылған байқаудың ашылу сал-
танатында әр жылдары жеңіске 
жеткен отбасылар аталды. Одан 
б�лек, жеңімпаз болған 4 отба-
сына қатысты бейнебаян ұсы-
нылды.

– Халқымызда «Bнегелі от-
басы – елдің тұтқасы» деген дана 
с�з бар. Ізгілікті, �негелі, мерейлі 
отбасылар қашанда к�пке үлгі 
болуы тиіс. Ел ертеңі болатын ұл-
қыздарды бір шаңырақ астында 
тату-тәтті �сіріп, тәрбиелеп, қа-
тарынан қалдырмай �сіріп 
отырған ата-ананың еңбегі әрқа-
шанда орасан. К�пбалалы от-

басында жетілген жас�спірімдер 
бір-біріне бауырмал болып келеді. 
Отанын сүйетін, үлкендерді 
құрметтейтін, туған жері мен елі 
үшін еңбек ететін саналы ұрпақ 
�сіру – бәрімізге ортақ әрі 
абыройлы міндет. Осыған орай 
елімізде мерейлі отбасылар саны 
арта берсін. Марапаттарыңыз 
құтты болсын, – деген облыс әкі-
мінің бірінші орынбасары бай-
қауға қатысқан отбасыларға алғы-
сын білдірді. Сондай-ақ респуб-
ликалық кезеңге жолдама алған-
дарға сәттілік тіледі.

Осыдан кейін «Мерейлі от-
басы» ұлттық байқауында облыс-
тан оза шапқандар марапатталды. 
Үшінші орын екі отбасына бе-
рілді. Панфилов ауданынан «Ме-
ди цина қызметкерлері әуле ті» 
атанған Мансұровтар отбасының 

ұл-қыздарынан б�лек, келіндері 
де ақ халатты абзал жандар. Ке-
йінгі екі жылда елдегі жағдайға 
дәрігерлер зор еңбек сіңірді. 
Осын дайда Мансұровтар әулеті 
сияқты �з ісінің білікті мамандары 
бол ғаны қуантады. Екінші болып 
үшінші орынды иеленген к�п-
балалы Сәдуақасовтар әулеті де 
лайықты марапатқа ие болды. 
Отағасы да, отанасы да – қара-
пайым шаруа адамдары. Шат-
тықты шаңырақта он т�рт бала 
тәрбиеленген. Алды Жадыра 26 
жасқа толса, кішкентай Нұрғалым 
2021 жылдың наурызында дүниеге 
келіпті. 

Жүлделі екінші орыннан Je-
tisy газетінің журналисі Қажет 
Андас шыққан әулет к�рінді. 
Андас отбасы – халық шығарма-
шылығын, қазақ фольклорын 

зерттеумен айналысатын, ата мұ-
расын ардақтаған, білім-ғылымға 
құштар, ұлттық �нерді жалғас-
тырған, к�пбалалы әулет. Бүгінде 
7 бала, 16 немере тәрбиелеп отыр. 
Бұл шаңырақта ата-бабалары 
тұтынған бес ғасырлық 700-ден 
астам мұра сақталыпты. Ең 
құндысы – Солтангелді бидің 
күмістелген ер тоқымы мен 
Ұлтарақ батырдың к�н тоқымы. 
ХVII ғасырдан бүгінге аман жет-
кен жәдігерлер Тұңғыш Прези-
дент – Елбасының «Атамекен» 
мәдени орталығының қорында 
сақтаулы. Осы әулет 108 жыл 
тұтынған бесікке Андас әулетінің 
41 баласы б�ленген. Құнды 
жәдігерлерді әулеттің отанасы, 
этнограф, ата мұрасын сақтаушы, 
ұлттық қол�нерді жалғастырушы 
Jуесхан Мажайқызы атажұртқа 
жеткізіпті. 

Бас жүлде мен бір миллион 
теңгенің сертификатын Еңбек-
шіқазақ ауданынан келген Иса-
бековтер отбасы иеленді. Бұл 
отбасы ата кәсіпті насихаттап, 
бүркітшілікті дәріптеп жүр. Нұра 
ауылындағы «Жеті қазына» 
құсбегілік мектебі әрі мұражайына 
иелік етіп, жұмысын жолға қойып 
отырған әулеттің �негелі істері 
баршылық. Жеңімпаз және 
жүлдегер отбасыларға дипломдар 
мен ақшалай сертификаттар 
тапсырылды. Ал барлық қатысу-
шыға алғысхаттар мен естелік 
сыйлықтар берілді.

Жеңімпаз отбасы байқаудың 
республикалық кезеңіне қатыса-
тын болады.

 Алматы облысы

Бір жыл бұрын салынған 
нысандар дауылға шыдамады

Абай ауданында со��ан �атты дауыл А�шо�ыда�ы +&нанбай 
әулетіні� �орымында�ы нысандарды� бір�ата рын �иратып 
кеткен. Естері�ізге сала кетейік, былтыр &лы а�ынны� 175 
жылды� мерейтойына орай Абай ауда нында�ы бірнеше мәдени 
нысан жа�артыл�ан болатын. Ал +&нанбай �орымы толы� 
абаттандырылып, б&л жерде жа�адан музей бой к�терген-ді. 

Мәртебесі тасыған «Мерейлі отбасылар» 
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«Ломбард «Сенімді іргетас» ЖШС тауар белгісі (Бірінші ломбард) 2021 
жылы шілде айының 16, 23, 30 күні,  сағат 12.00-де кепілге қойылған 
мүліктердің сатылымы �ткізілетіні туралы жариялайды. Мекенжайымыз: 
Алматы қаласы, Ақсай-2 ықшамауданы, 10-үй. Тел: 8(727) 268-40-37.

ТОО «Ломбард «Сенімді іргетас» товарный знак (Бірінші ломбард) 
объявляет о проведении торгов залогового имущества 16, 23, 30 июля  
2021 г.,  в 12.00 часов по адресу: г. Алматы, мкр. Аксай-2, д. 10. Теле-
фон: 8(727) 268-40-37.
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Ел футболындағы екі елеулі оқиға

Түркия террористермен 
күресті тоқтатпайды

2016 жылы 15 шілде күні Түр-
кияда жасырын ұйым мүшелері 
т�ңкеріс ұйымдастырып, сал-
дарынан 251 адам мерт  болды.    
2 мың нан астам адам жарақат 
алды. Кеше Нұр-Сұлтанда Түр-
кияда т�ңкеріске т�теп беруге 
тырысқан қаһармандардың 
ерлігін еске алды. FETO тер-
рористік ұйымы мемлекетке 
үл кен қауіп т�ндіретінін ай-
қындап берді. Бұл қауіпті сейілту 
үшін түрік халқы табандылық 
танытты.    

Салтанатты жиында Түркия 
Республикасының Қазақстан-
дағы елшісі Уфук Екиджи: «Бүгін 
2016 жылы Түркияда орын алған 
т�ңкеріс кезінде қаза болған 
қаһармандарды еске алуға жи-
налып отырмыз. Азаматтардың 
бостандығы мен құқығын қорғау 
басты міндет. Ерекше айтып �тер 
жайт, 2016 жылы тамызда Қазақ-
стан Президенті Нұрсұлтан 
Назарбаев біздің елге мем ле-
кеттік сапармен барды. Аталған 
сапар қайғылы оқиғадан кейінгі 
алғашқы мемлекет басшысының 
сапары болды. Қиын сәтте 
бауырластық танытқан Қазақ 
еліне ризашылығымызды біл-
діреміз», – деді.

FETO-ның жасырын іс-
әрекеті әшкере болып, оның 
мүшелері жауапқа тартылды. 
Түркияда осындай сын-қатер лер-
ге қарамастан, ел тыныш тығын 
сақтауға баса назар аударылады. 
Бұған қоса, FETO-ға тәуелді 
ш е т е л д е р д е г і  б і л і м  б е р у 
мекемелерін жабу, оларды FETO 
элементтерінен тазарту және 
Түркия «Маариф» қорына беру 
жұмыстары жалғасып жатыр. 

;ртүрлі елдер мен халық-
аралық ұйымдар FETO-ны 
террористік ұйым деп жария-
лады. 

2019 жылғы 9 тамызда Түркия 
Ұлы ұлттық мәжілісіндегі т�рт 
саяси партиядан тұратын топ 
тарапынан FETO-ға қарсы 
бірлескен мәлімдеме жария-
ланды. 

Салтанатты іс-шараға қаты-
су шылар бейбітшілік пен ын-
тымақ бүкіл әлем үшін маңызды 
екенін талқылады. Жиында 
Юнус Эмре түрік мәдени орта-
лығының оқушысы ;йгерім 
Тәлен «15 шілде» �леңін оқыды. 

Түркия мен Қазақстан ара-
сындағы байланыс әрдайым 
жандана бермек. 

Н.БАҚЫТ

Мыңнан астам бала тегін 
үйірмелерге қатысады

AIQYN республикалық қоғамдық-саяси газетінің ұжымы аса 
к�рнекті ғалым, шығыстанушы, филология ғылымдарының 
док торы, профессор, ҰҒА академигі, дипломат 

9бсаттар қажы ДЕРБІС9ЛІНІҢ
дүниеден �туіне байланысты отбасы, туған-туыстарына қай-
ғырып, к�ңіл айтады.  

�аза� футболын алда �л-
кен �згеріс к�тіп т�р. Соны� 
бірі – ел біріншілігіне VAR 
ж�йе сіні� орнатылуы бол-
ма�. Талайдан бері тал�ы-
ланып келе жат�ан осы 
мә се леге жа�ында н�кте 
�ойылады. �азір атал"ан 
ж�йе �ФФ футбол �йінде 
сына�тан �ткізілуде. Жуыр-
да �аза�стан Премьер-
лига сы ны� ресми ойынын-
да жа�а технология �олда-
ныс �а енгізіледі. Б�л тура-
лы �аза�стан футбол феде-
рациясыны� бас хатшысы 
Азамат Айт�ожинні� �зі 
мәлімдеді. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Былтыр аталған технология 
Алма тыдағы орталық стадионда 
�ткен Қазақстан суперкубогында 
тұңғыш рет сынақтан �ткен бола-
тын. Кейіннен спорт журналистері 
біздің біріншілікке к�п �тпей жаңа 
жүйенің келетінін айтқан. Сол с�з 
шындыққа айналды. 

– Біз жүйелі түрде жұмыс істеп, 
VAR жүйесін іске қосып бере ала-
тын серіктесті тауып қойдық. Олар 
бізге отандық теле�нім дайындай-
тын компаниямен бірлесіп, бейне-
қайталау нобайын ұсынады. Соны-
мен қатар FIFA осы жақында ғана 
VAR Light жобасын іске қосты. 
Онда телек�рсетілімге жалғанбаған 
камераны да бейнеқайталау үшін 
пайдалануға болады екен. Біз осы 
жобаны Қазақстанға әкеліп, 
тексеруден �ткізіп беруін �тіндік. 
Сондықтан да алда VAR Light 
жобасы еліміздің стадиондарына 
орнатыла бастайды, – деп сүйін-
шіледі Айтқожин. 

Енді к�п �тпей Қазақстан 
футбол федерациясы ФИФА VAR 
Light бағдарламасының мүшесі 
ретінде отандық футболға VAR 
жүйесін қондыруды мақсат етіп 
отыр. Елордадағы «Футбол үйінің» 
базасында т�решілердің алғашқы 
оқу әдістемелік жиыны �ткізілді. 

VAR Light жүйесінің енгізілуін 
Қазақ стан футбол федерациясының 
президенті ;ділбек Жақсыбековтің 
�зі қадағалады.

– Қазақстан футбол федерация-
сы заман ағымынан қалғысы кел-
мейді. Қазір бүкіл әлем VAR жүйесін 
енгізіп жатыр. ФИФА ұйымдас ты-
рып отырған бағдарламаға сәйкес 
бұл жүйе елімізде кезең-кезеңімен 
іске асады. Оның Қазақстан футбо-
лына енгізілуіне VAR жүйесінің 
Қазақстандағы серіктесі – OLIMP-
BET компаниясы зор септігін тигі-
зу де. ҚФФ жарысының бас серік-
тесі техникалық жағынан толық 
қамтамасыз етеді. Қазір бірінші 
кезең аяқталды. Алдымызда әлі 
қыруар шаруа тұрғанын түсініп 
отырмыз. Енді VAR жобасының 
еліміздегі стадиондарға орнатылуы 
мен сертификациядан �туі қалып 
тұр. Сондықтан да неғұрлым тез 
қызмет етсек, соғұрлым VAR жүйесі 
қазақ футболына да келіп жетеді 
деген с�з, – деп мәлімдеді ҚФФ 
басшысы. 

Бұл ретте OLIMPBET компа-
ниясы ның даму бойынша дирек-
торы Константин Гусев те қазақ 
футболының қарқынды дамуына �з 
үлесін қосып жатқанына дән риза 
екенін, VAR жүйесінің енгізілуі 
біріншіліктің сапалы деңгейге 
к�терілуіне ықпал ететінін жеткізді. 

5 күн ішінде т�решілерге түрлі 
сабақ �ткізген ФИФА инструкторы 
Фархад Абдуллаевтың еңбегін 
мамандар жоғары бағалады. Ол осы 
кезге дейін реферидің бейне к�мек-
шілеріне арналған жүздеген семи-

нар �ткізген, VAR жүйесінің тео-
рия лық сабақтары мен тәжірибиелік 
жұмыстарын да �ткізуден мол 
тәжірибиесі бар білікті маман. 
ФИФА инструкторының жетек-
шілігімен ары қарай да қазақстан-
дық т�решілер ФИФА әзірлеген 

бағдарлама бойынша білімін 
арттырып, тәжірибелік курста 
�теді. 

Мұндай қуанышты жаңалықтың 
ізін ала қазақ футболында тағы бір 
есте қаларлық елеулі оқиға к�птің 
талқысына түсті. ҚПЛ тарихында 
Қазақстан Премьер-лигасының 
ойындарында тұңғыш рет әйел адам 
т�релік етті. 2009 жылдан бастап 
ресми түрде Қазақстан футбол 
феде рациясының ықпалымен 
т�мен гі дивизиондардағы ойындар-
да, әйелдер футболында т�релік 
етіп келе жатқан Эльвира Нұрмұста-
финаға бұл жолы ҚПЛ-дың ойы-
нына т�реші болу міндеті жүктелді. 

Осылайша, ол қазақ футболының 
тарихына енді. 

– Қазақстан чемпионатында 
т�реші болуға мүмкіндік бергені 
үшін басшылыққа алғыс білдіргім 
келеді. Бұл мен үшін зор мәртебе. 
Алаңға шыққан сәттен бастап маған 
үлкен жауапкершілік жүктелгенін 
сезіндім. Xйткені бірінші рет ерлер 
футболында, жоғары дивизионда 
бас т�реші болу бақыты маған 
бұйырды. Қуаныштымын. Ойын 
�те жақсы �тті. Барынша қателік 
жібермеуге тырыстым. Ойыннан 
кейін барлығы мені дебютті матч 
�ткізгеніммен құттықтады, – деді 
Эльвира Meta-ratings.kz берген 
сұхбатында. 

Ол сонымен қатар ел спортында 
бүгінгі күннің басты тақырыбына 
айналған VAR жүйесі туралы да 
пікірімен б�лісті. 

– VAR-мен жұмыс істеу үлкен 
жауап кершілікті қажет етеді. Мони-
торда отырғандар да қателікке жол 
бермеуге тырысады. Жүйені толық 
иегеру үшін т�решілер к�птеген 
теориялық және практикалық 
сабақтан �тті. Бұл біз үшін үлкен 
тәжірибе болмақ. VAR т�решілерге 
белгілі бір сәттерде жіберіп алатын 
қателіктерін ж�ндеуге к�п к�мегін 
тигізеді, – деп атап �тті т�реші. 

Қорыта айтқанда, ел фут болын-
дағы екі айтулы оқиға ішкі бірін-
шілігіміздің деңгейін арттыра түседі 
деген үміттеміз. Жаңа заманның 
к�шіне іліскен футболымыз одан ары 
қарыштап дами берсін дейміз.  

Облыста о�ушыларды� 
білімі мен оларды� �ауіп-
сіздігі әрдайым басты на-
зарда. Ал балалар"а �осым-
ша білім беруді� де алар 
орны ерекше. 0йткені �о-
сым ша білім беру баланы� 
білім алуы мен шы"арма-
шылы� дамуына жа"дай 
жасайды. 0�ірдегі бала-
ларды жан-жа�ты дамыту 
мен уа�ытын тиімді пайда-
лану ма�сатында мы�нан 
астам бала"а тегін �йірме-
лерге �атысу"а барлы� 
жа"дай жасал"ан. Осы ма�-
сатта биыл мемлекеттік 
шы "армашылы� тапсырыс-
�а б�лінген �аржы 170 млн 
те�геден ас�ан.

Бүгінде 4 пен 17 жас ара лығын-
дағы 1 090 бала тегін секцияларға 
қатыса алады, жыл соңына қарай   
1 558-ге дейін артады. Xтінімдерді 
тіркеу үшін artsport.edu.kz портал 
жұмыс істейді. Қазір 577 бала 
тіркелген. Олардың к�пшілігі сурет 
салуды таңдады, 35 қыз балетпен 
айналысуды таңдаса, 12 бала 
домбыра ойнауды үйренгісі келген. 
Қолжетімді үйірмелер қатарына би, 
бейнелеу �нері, сәндік-қолданбалы 
�нер, театр, кино клубтары, вокал, 
музыкалық б�лімдер, әдеби клубтар 
және заманауи �нер индустрия-

сының студиялары кіреді. Қазір 
жеке студиялардың иелері мемле-
кеттік тапсырысқа қатысу үшін 
тіркеу рәсімінен �тіп жатыр. Бұл 
жерде қатаң талап пен �зіндік ереже 
бар. Осыған дейін қызмет к�рсетуге 
ниет танытқан 62 �тінімнің тек 
сегізі ғана жұмысқа жіберілді.

Ал аймақта жаңа оқу жылына 
дайындық басталып кетті. Жақында 
Маңғыстау облысының әкімі 
Серікбай Трұмовтың т�рағалы-
ғымен �ткен аппараттық жиында 
облыс мектептерінде қауіпсіздікті 
қамтамасыз ету мәселесі қаралды. 
Xңірде үш ауысымда оқытатын 
мектептердің үлесін азайту үшін 
биыл үш мектеп құрылысы мен үш 
мектептің қосымша құрылысын 

аяқтау жоспарланып отыр. «Ақтау 
қаласының 34 шағынауданында 
1 200 орындық мектеп және 
Шығыс-1 шағынауданында 300 
орындық мектеп іске қосылғаннан 
кейін №28 және №29 мектептерде 
үш ауысым мәселесі шешіледі», – 
деді облыс әкімінің орынбасары 
Гүлмира Қалмұратова. Облыста 
апатты мектептер жоқ. Қазір 
мектептерде 12 451 орын тапшы-
лығы бар, ал 15 мектепте бастауыш 
сыныптардың 3 826 оқушысы 
үшінші ауысымда оқиды. Жол 
картасын іске асыру барысында 
2025 жылға дейін 28 нысан іске 
қосылады. 

Г.Қалмұратованың айтуынша, 1 
жастан 6 жасқа дейінгі балаларды 

мектепке дейінгі тәрбиемен және 
оқытумен қамту үлесі — 66%. Қазір 
балабақшалар желісі жеке сектор-
дың арқасында артып жатыр. Осы 
орайда  облыста алдағы бес жылда 
102 балабақша ашу жоспарланып 
отыр, олардың барлығы жеке-
меншік болмақ.  Биыл 1  490 
орындық 19 жекеменшік балабақша 
ашылуы тиіс. Бүгінде 800 орындық 
13 балабақша пайдалануға берілді. 
Қалған алтауы жыл соңына дейін 
ашылады. 

Xңірдегі барлық білім беру 
ұйымдары бейнебақылау жүйесімен 
қамтамасыз етілген. Былтыр осы 
мақсатта жергілікті бюджеттен 
125,6 млн теңге б�лінді. 94 мектеп-
тегі бейнебақылау жүйесі қолда-
ныс тағы нормаларға сәйкес кел-
тірілген. 45 мектепте дабыл түйме-
лері орнатылды. Облыстағы 51 ба-
ла бақша, 43 мектеп және 9 кол-
леджде мамандандырылған күзет 
бар, 98 мектепте штаттық кестеге 
сәйкес вахтер және күзетші жұмыс 
істейді. Облыс әкімі С.Трұмов 
орынбасары Г.Қалмұратоваға, 
Полиция департаменті мен білім 
басқармасының басшыларына 
жаңа оқу жылына дейін балалардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз етуге 
бағытталған барлық жұмыстарды 
аяқтауды тапсырды.

Мәдина Ж9ЛЕЛҚЫЗЫ,
Маңғыстау облысы

Республикалық додада Қара-
ғанды облысы Ақтоғай ауданы-
ның атынан жарыс жолына 
шыққан Сарыбас атты тазы 
жеңім паз атанды. 

– Сарыбас – екі жаста. Ол 
қазақ тың тазысы. Биыл облыс-
тық және республикалық жа-
рыс тарда алты рет бірінші орын-
ға ие болды, – дейді тазының 
иесі Арман Оралхан. 

Арманның айтуынша, мұн дай 
жарыстардың басты мақсаты – 
ұлттық құндылықтарды, атап 
айтқанда тазы тұқымын сақтау, 
сондай-ақ осы тұқымының ең 
жылдам түрін анықтау. 

Жарыстағы қашықтық әр-
түрлі – екі шақырымға дейін. 
К�кшетауда иттер 1,3 шақырым 

жүгірді. 30 финалистің ішінде 
Сарыбас мәре сызығын бірінші 
болып кесті.  

– Менің ойымша, әр қазақ 
тазы ұстап, атқа міне білуі керек. 
Бала кезімнен бері тазыларым 
бар, мен оларды осы күнге дейін 
баптап келемін. Иттерге ерекше 
күтім қажет, оларға арнайы 
тамақ дайындаймын. Қазір үш 
тазым бар: Сарыбас, Сұңқар 
және Ақкиік. Бірақ Сарыбас 
�згелерден ерекше. Жарысқа тек 
соны шығарамын. Болашақта 
Сарыбастың күшіктерін �сіргім 
келеді. Алда да жарысқа қатысу 
жоспарда бар, – деп атап �тті 
Арман Оралхан. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Сарыбас – 
турнир жеңімпазы 

К�кшетауда тазы т� �ым ды иттерді� респуб ликалы� 
жарысы �тті. О"ан �аза�станны� әр айма"ынан осы 
т��ымны� 40-�а жуы� т�рі �атысты.

15 шілде – Т�ркияны� демократия және �лтты� 
бірлік к�ні. Осы"ан орай Т�ркияны� �аза�станда"ы  
елшілігінде арнайы іс-шара �тті. 
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